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D
alekovodno poqe B20 u
RP 220 kV u TS 400/220
kV Obrenovac, u kom su

u sklopu adaptacije zamewena

~etiri rastavqa~a i preki-

da~, pu{teno je u rad u petak

28. septembra.
Stari prekida~ je zame-

wen novim, proizvo|a~a Sie-

mens,dok su novougra|eni ra-

stavqa~i proizvo|a~a Minel.
Paralelno sa radovima u po-

qu B20,ura|ena je i adaptaci-

ja poqa A12 u RP 400 kV. Na

TS 400/220 kV Obrenovac

obavqa se i polagawe novog

uzemqiva~kog sistema i zame-

na spoqnog osvetqewa.
Sve projekte uradio je

PD Elektroistok - Projekt-

ni biro a radove izvodi PD

Elektroistok – Izgradwa.
Aktivnosti se obavqaju u sa-

radwi sa Pogonom Beograd i

Pogonom Tehnika, a nadzor

obavqa Centar za Investici-

je.
R. G. – M. B.

2 INVESTICIJE

T
ransformator T6 na TS Beograd

5 u oktobru je bio iskqu~en zbog

radova u trafo-poqima D10 i

E17 gde se mewa kompletna VN oprema

i ure|aji za{tite i upravqawa.

Do sada je na TS Beograd 5 rekon-

struisano sedam 220 kV poqa, jedana-

est 110 kV poqa, komandna zgrada,
ugra|en je novi transformator T7
220/110 kV, 250 MVA, izgra|en je novi

plato za sme{taj opreme... Nastavak

radova na rekonstrukciji TS u preo-

stalim poqima je dogovoren sa Di-

rekcijom za upravqawe za po~etak

2013. godine.
Zna~aj TS Beograd 5 je veliki, jer

napaja potro{a~e kao {to su Aero-

drom Beograd, Fabrika vode Maki{,
Klini~ki centar Srbije, Toplana No-

vi Beograd, zgrada biv{eg SIV-a, Teh-

ni~ki fakulteti, @eleznica Srbije,
Zeleni venac, Sava Centar, Beograd-

ska Arena, svi hoteli i veliki trgo-

va~ki centri u Novom Beogradu i Ze-

munu. Zbog starosti ugra|ene visoko-
naponske opreme u TS Beograd 5, po-

stoji ograni~avaju}i faktor za defi-

nisawe uklopnih stawa {to smawuje

sigurnost napajawa potro{a~a i ote-

`ava upravqawe u ovom delu preno-

snog sistema. TS Beograd 5 je tokom

NATO agresije vi{e puta bombardo-

vana.
Dosada{wa ulagawa u rekonstruk-

ciju TS 220/110/35 kV Beograd 5 iz-

nose skoro milijardu dinara. Radove

na rekonstrukciji TS Beograd 5 vodi

Centar za investicije JP EMS-a, izvo-

|a~ radova je PD Elektroistok - Iz-

gradwa, a projektnu dokumentaciju iz-

radio je PD Elektroistok - Projekt-

ni biro. Pogon Beograd i Pogon Teh-

nika ukqu~eni su u sve aktivnosti.

M. B.

REKONSTRUKCIJA TS 220/110/35 KV BEOGRAD 5

Transformator T6 iskqu~en

u oktobru

ADAPTACIJA TS 400/220 kV OBRENOVAC

Zamena VN opreme u DV poqu 220 kV

U
skoro se o~ekuje zavr{e-

tak izgradwe novog 110
kV dalekovoda 104/5 In-

|ija – Stara Pazova i wegovo

uvo|ewe u TS In|ija 2. Ura|e-

ni su svi temeqi i podignuti

su svi stubovi, a elektromon-

ta`ni radovi su zavr{eni na

dva od ukupno {est kilometara

trase. Podignuta su 23 dvosi-

stemska stuba tipa bure, po-

stavqaju se Al/^ 240/40 mm2

provodnici i za{titno

OPGW u`e.
Radovi su zapo~eti jula ove

godine, glavni projekat i svu

ostalu dokumentaciju uradio je

PD „Elektroistok – Projekt-

ni biro“, dok je izvo|ewe ra-

dova povereno PD „Elektroi-

stok – Izgradwa“. Celokupan

projekat finansira JP EMS

sopstvenim sredstvima.

Osnovni ciq izgradwe da-

lekovoda je napajawe indu-

strijske zone op{tine In|ija,
koja ima ogroman zna~aj za raz-

voj te op{tine, ali i celog

Sremskog okruga.
M. B.

ZAVR[ETAK GRADWE DV 110 kV IN\IJA-STARA PAZOVA

Novi dalekovod omogu}ava ubrzani

razvoj celog Sremskog okruga



U
sklopu I etape II faze izgradwe

TS 400/110 kV Beograd 20 u RP

110 kV, sredinom septembra po-

~ela je monta`a strujnih i naponskih

transformatora.
Do sada je u okviru II faze izgra-

|ena komandna zgrada, hidrantska

mre`a, izvr{ena je monta`a tri ener-

getska transformatora 400/110 kV
ukupne snage 900MWA, kao i monta`a

portalne konstrukcije u RP 400 kV i
RP 110 kV.

U prethodnoj fazi izgradwe TS

Beograd 20, izgra|en je pristupni put

u du`ini od 700 metara, ura|ena je

nivelacija terena, relejne ku}ice, ja-

ma za uqe i uqna kanalizacija, temeqi

transformatora...
Projekat izgradwe TS Beograd 20

vodi Centar za investicije JP EMS, a

izvo|a~ radova je PD Elektroistok –
Izgradwa. Projekte I etape II faze je iz-

radio Energoprojekt ENTEL, a projekte

I faze I etape PD Elektroistok - Pro-

jektni biro. Sve aktivnosti se obavqa-

ju u saradwi sa Pogonom Tehnika.
Do sada je u izgradwu TS 400/110

kV Beograd 20 ulo`eno vi{e od mili-

jardu dinara. Izgradwa ovog objekta je

zna~ajna za ceo elektroenergetski

sistem Srbije, a posebno za grad Be-

ograd jer }e omogu}iti sigurnu, pou-

zdanu i kvalitetnu isporuku elek-

tri~ne energije, ~ime se stvaraju i

uslovi za daqi dinami~an razvoj gra-

da, a posebno centra i severoisto~-

nog dela Beograda kao i prekodunav-

skih op{tina.

B. J. - M. B.

INVESTICIJE 3

IZGRADWA TS 400/110 kV BEOGRAD 20

Po~ela monta`a 110 kV VN opreme 

U
Transfomatorskoj stanici Beo-

grad 3 u Resniku u toku je II faza re-

konstrukcije, u sklopu koje se tre-

nutno obavqaju radovi na rekonstrukci-

ji sabirnica i ~etiri DV poqa u RP 110
kV. U okviru II faze rekonstrukcije pla-

nirana je kompletna zamena visokona-

ponske opreme u RP 110 kV i 220 kV,kao

i ure|aja za{tite i upravqawa.
Ote`avaju}u okolnost u rekonstruk-

ciji predstavqa nemogu}nost ga{ewa ce-

log RP 110 kV zbog velike va`nosti

objekta, tako da sva iskqu~ewa moraju

biti u dogovoru sa Elektrodistribuci-

jom Beograd i Direkcijom za upravqawe

JP EMS-a.Da bi se obezbedilo neometa-

no napajawe centralnih delova Beograda

elektri~nom energijom, konstruisani su

i posebni mobilni portali preko kojih

su ura|ene krute veze izme|u dalekovo-

da.
U Prvoj fazi rekonstrukcije TS Be-

ograd 3, obnovqeni su komandna zgrada,
postrojewe sopstvene potro{we i

spoqno osvetqewe, a izgra|ene su i ku-

}ice za sme{taj relejne za{tite u RP 220
kV i RP 110 kV.

Radovima na rekonstrukciji TS Beo-

grad 3 rukovodi Centar za investicije

JP EMS-a,izvo|a~ radova je PD Elektro-

istok - Izgradwa, a sve projekte uradio

je PD Elektroistok - Projektni biro.
Sve aktivnosti se obavqaju u saradwi sa

Pogonom Beograd i Pogonom Tehnika.
TS Beograd 3 pu{tena je u pogon

1960. godine, a za vreme NATO bombar-

dovawa 1999. godine te{ko je o{te}ena.
Do sada je u wenu rekonstrukciju ulo`e-

no pribli`no 406 miliona dinara, a za-

vr{etkom rekonstrukcije unapredi}e se

sigurnost i kvalitet snabdevawa cen-

tralnog i ju`nog dela Beograda elek-

tri~nom energijom.
M. B.

REKONSTRUKCIJA TS 220/110 kV BEOGRAD 3

Kompletna zamena visokonaponske opreme

i ure|aja za{tite i upravqawa

ADAPTACIJA TS 110/35 kV RA[KA

Opremawe novog 35 kV poqa

S
redinom oktobra po~eli su radovi na opremawu novog 35 kV poqa koje }e

napajati TS Ra{ka 2.Planirano je da opremawe poqa bude zavr{eno do kra-

ja oktobra, a do sada su zavr{eni gra|evinski radovi i podignuta je ~eli~-

na konstrukcija za VN opremu.Zna~aj novog 35 kV poqa je veliki jer }e poboq{a-

ti naponske prilike u Ra{koj i u Novom Pazaru.
Po~etku radova je prethodilo uvo|ewe nadzemnog voda 35 kV, zbog ~ega je bi-

lo neophodno iskqu~iti celo Razvodno postrojewe 35 kV, pa su stanovnici Ra-

{ke i okolnih naseqa ostali bez napajawa elektri~nom energijom u nedequ 7.ok-

tobra.
Adaptaciju TS Ra{ka vodi Centar za investicije JP EMS-a,izvo|a~ radova je

PD Elektroistok - Izgradwa, a projekte je uradio PD Elektroistok - Projektni

biro. Adaptacija se radi u saradwi sa Pogonom Kru{evac i Pogonom Tehnika.

B. J. –M.B.
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POSLOVNA POLITIKA 5

U
pravni oddbor JP EMS imeno-

vao je na 42. redovnoj sednici

Aleksandru Nauparac, di-

plomiranog ekonomistu, za zamenika

v. d. generalnog direktora Nikole

Petrovi}a. Aleksandra Nauparac ima

dugogodi{we iskustvo na rukovode-

}im polo`ajima u velikim sistemima, a

weno prethodno radno mesto bilo je

na poziciji direktora nabavke i pla-

nirawa u kompaniji Kwaz Milo{. Pre

toga, du`nosti zamenika generalnog

direktora razre{ena je Sandra Pe-

trovi}. Obrazla`u}i ove odluke, di-

rektor Petrovi} je naglasio da nema

{ta da zameri radu Sandre Petrovi},

ali }e u interesu {to efikasnijeg

ostvarivawa svoje vizije Preduze}a,

formirati sopstveni tim najbli`ih

saradnika, {to je i uobi~ajeno. ^lano-

vi Upravnog odbora zahvalili su se

Sandri Petrovi} na uspe{nom radu i

odli~noj saradwi i izrazili su `equ

i uverewe da }e nova zamenica gene-

ralnog direktora uspe{no odgovori-

ti na brojne izazove koje budu}nost

donosi pred JP EMS. 

Sandra Petrovi} se zahvalila pri-

sutnima i kazala da joj je bila ~ast i

zadovoqstvo, a pre svega odgovornost,

{to je bila u prilici da, sa biv{im

direktorom dr Milo{em Milanko-

vi}em, rukovodi preduze}em poput JP

EMS, posebno naglasiv{i da Preduze-

}e, pored tehni~kih i informacio-

nih, raspola`e izuzetnim qudskim re-

sursima. Ona je ~estitala Aleksandri

Nauparac, uz `eqe da ostvari sve {to

je planirano. Sandra Petrovi} }e

ubudu}e obavqati funkciju savetnika

za standardizaciju i kvalitet, a Mi-

lo{ Milankovi} }e biti savetnik za

investicije. 

Predsednik Upravnog odbora Vi-

doje Jevremovi} po`eleo je uspeh

novom Poslovodstvu i istakao da je

siguran da }e imati uspe{nu saradwu,

obzirom na to da svi imaju zajedni~ki

ciq, a to je uspe{no poslovawe Pred-

uze}a, dok je ~lan UO i predsednik

Sindikata JP EMS Milovan Andri}

izneo uverewe da je novo Poslovod-

stvo prepoznalo formulu uspe{ne sa-

radwe sa sindikatom i da }e se ona

nastaviti, a i unaprediti.

M. B. - M.V.

^lanovi UO po`eleli uspeh novom Poslovodstvu

Novi izvr{ni direktori

Novi generalni direktor formira tim, tako da je nedavno do{lo do

promena u Poslovodstvu JP EMS. Branislav \ur|evi} postavqen za Ivr-

{nog direktora za ekonomsko-finansijske poslove, Jelena Mateji} za Iz-

vr{nog direktora za investicije, a Ivan Jovi}evi} imenovan je za Korpo-

rativnog direktora za strate{ki razvoj, planirawe i investicije.

Novi ~lanovi skup{tina

privrednih dru{tava

Novoimenovani predsednik

Skup{tine PD ''Elektroistok Iz-

gradwa'' je Rajko Gveri}, a ~lano-

vi su Milan Davidovi} i Milo-

rad Pavlovi}, dok je za predsed-

nika Skup{tine PD ''Elektroi-

stok – Projektni biro'' imenovan

Branislav Bibi}, a novi ~lanovi

su Dragan Balkoski i Dragoje

Simonovi}.

Upravni odbor JP Elektromre-

`a Srbije, na osnovu ~lana 32.

Statuta Javnog preduze}a, ~lana

20. Odluke o osnivawu Privrednog

dru{tva za izgradwu elektroener-

getskih objekata ''Elektroistok –

Izgradwa'' d.o.o. Beograd, broj

5929/3-4 od 27.05.2005.god. i ~lana

20. Odluke o osnivawu Privrednog

dru{tva za projektovawe, konsal-

ting i in`ewering elektroener-

getskih i telekomunikacionih

objekata i sistema ''Elektroistok

– Projektni biro'' d.o.o. Beograd,

na predlog genralnog direktora JP

EMS Nikole Petrovi}a, imeno-

vao je nove ~lanove skup{tina tih

privrednih dru{tava. Istom odlu-

kom, du`nosti su razre{eni dosa-

da{wi predsednici i ~lanovi

skup{tina privrednih dru{tava.

P. B.

REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Aleksandra Nauparac imenovana

za zamenika v. d. generalnog direktora

Zajedni~ki ciq – uspe{no poslovawe Preduze}a

Dugogodi{we iskustvo na rukovode}im

polo`ajima u velikim sistemima: 

Aleksandra Nauparac



P
rilikom redovnog pregleda 400-
kilovoltnog dalekovoda broj 451,
koji povezuje trafostanice Beo-

grad 8 i Pan~evo 2, zaposleni u Daleko-

vodnoj ekipi EMS-ovog Pogona prenosa

Beograd uo~ili su ozbiqno o{te}ewe

na stubu broj 36.
- Re~ je o zateznom stubu {to izdr-

`ava velike sile zbog ugla koji iznosi

gotovo 60 stepeni. Nepoznati po~ini-

lac odsekao je dve od osam ankernih

{ipki i o{te}ene su tri zatege pa zato

dve zatege s jedne strane,sre}om one ma-

we izlo`ene naprezawima, nisu imale za

{ta da se prive`u zbog ~ega je ekipa hit-

no po~ela da uklawa o{te}ewe.Zatege su

bile privezane za stub pa sve to stvara

utisak da je lopov dobro znao {ta radi.

Me|utim, gotovo bezna~ajna finansijska

korist za lopova opasno je ugrozila da-

lakovod veoma va`an za uredno snabde-

vawe Beograda i Pan~eva, ali i uspe{no

funkcionisawe celog prenosnog siste-

ma.Predstavnici EMS-a podneli su pri-

jave nadle`nim organima, a policija je

obavila uvi|aj, - rekao je Valerijan Ak-

si}, rukovodilac Slu`be za odr`avawe

dalekovoda u EMS-ovom Pogonu prenosa

Beograd.
Formirana je komisija koja je proce-

nila {tetu i zakqu~ila da je re~ o hava-

riji.Dala je i nalog da se hitno pristu-

pi sanaciji.Vrednost ukradenih ankera,
o{te}ene opreme i privremene sanacije

stubnog mesta prema{uju 700 hiqada di-

nara. Zbog specifi~nosti opreme i

obima radova, kona~an tro{ak bi}e po-

znat tek posle zavr{etka kompletne sa-

nacije.
Dugogodi{we kra|e ankera,dijagona-

la i bakra sa stubova EMS-ovih daleko-

voda ozbiqno ugro`avaju siguran i pou-

zdan rad elektroenergetskog sistema

nanose velike materijalne {tete. Zavi-

sno od godine do godine, {tete zbog

kra|a ankera, dijagonala i bakra po po-

gonima prenosa kre}u se od milion i po

do vi{e miliona dinara,ali znatno ve}i

problem je opasnost da se vi{e stubova

lan~ano sru{e usled takvih kra|a. Zbog

toga EMS-ovci, koji se na terenu susre-

}u s tim problemom, isti~u da nije re~

samo o kra|ama nekoliko kilograma gvo-

`|a ili bakra i predla`u da nadle`ni

organi takva dela tretiraju na primeren

na~in,ka`e @eqko Radas,rukovodilac

Slu`be fizi~ko-tehni~kog obezbe|e-

wa, i isti~e da osim prijave kra|e uvek

prijavqujemo i o{te}ewe javnih ure|aja.
P.B. – M. V.

6 IZ POGONA I CENTARA

POGON PRENOSA BEOGRAD

Dalekovodi ponovo na meti lopova
Ozbiqno ugro`en jedan zatezni stub dalekovoda od TS Beograd 8 do

TS Pan~evo 2

N
epoznati po~inioci odneli su,
prema dosada{wim podacima Slu-

`be za odr`avawe dalekovoda Po-

gona prenosa Novi Sad,vi{e stotina me-

tara bakarnog u`eta od uzemqewa na

ukupno 10 stubova dalekovoda TS Ba~ka

Topola 1 – TS Subotica 3,na delu dale-

kovoda od Malog Beograda do Starog

@ednika. Prema prora~unu Slu`be za

koordinaciju Pogona prenosa Novi Sad

materijalna {teta po stubu iznosi

75.000 dinara.
Nedostaju}u u`ad primetili su in-

`ewer i elektromonteri Slu`be za

odr`avawe dalekovoda Pogona prenosa

Novi Sad, tokom redovnog remonta.
„Tokom merewa otpora uzemqewa na

stubovima dalekovoda 133/3 primetili

smo da nedostaju bakarna u`ad. Do sada

je, od ukupno 85 stubova na ovom daleko-

vodu, pregledano 35 i ustanovili smo da

je uzemqewe pokradeno sa desetak stu-

bova“, ka`e in`ewer odr`avawa daleko-

voda Dalibor Bosanac.
Prema wegovim re~ima, sumwa se da je

koli~ina ukradenog bakra mnogo ve}a, s

obzirom na to da bi trebalo pregledati

jo{ preostalih 50 stubnih mesta.

Lopovi su sa svakog,od do sada utvr-

|enih 10 stubova, odneli u proseku po

40-50 metara bakarnog u`eta,preseka 50
milimetara kvadratnih. Wegova cena na

crnom tr`i{tu dosti`e cenu i oko 500
dinara za kilogram, dok je materijalna

{teta EMS-a mnogo ve}a.
Posledice kra|e bakarnog u`eta vi-

{estruke su.
„Na prvom mestu nema pravilnog od-

vo|ewa prenapona u zemqu i atmosfer-

ska pra`wewa i kvarovi mogu prouzroko-

vati ve}a o{te}ewa ovesne opreme i

provodnika, a samim tim mo`e do}i i do

havarija na dalekovodu i trafostanici“,
objasnio je Dalibor Bosanac,iz Slu`be

za odr`avawe dalekovoda Pogona preno-

sa Novi Sad.
S. Eker

DALEKOVOD TS BA^KA TOPOLA 1 – TS SUBOTICA 3

Pokradeno bakarno uzemqewe



I
zgradwom TS 400/110kV
Vrawe 4 i wenim uvo|e-

wem u pogon bi}e ostva-

reni mnogi korisni efekti, a

na prvom mestu prikqu~ewe na

novoizgra|eni interkonektiv-

ni dalekovod TS Ni{ 2 – TS

Leskovac 2 - granica Makedo-

nije. Uz to, bi}e ostvareno du-

goro~no re{ewe za sigurno i

kvalitetno napajawe elektri~-

nom energijom i smawewe gubi-

taka prenosne mre`e u jugoi-

sto~nom delu Republike Srbi-

je, a elektrodistributivne

mre`e u Vrawu i Leskovcu i

okolini dobi}e znatno kvali-

tetnije napajawe sa vi{ih na-

ponskih nivoa, {to }e pozi-

tivno uticati na mogu}nost

razvoja ovog regiona. Lokacija

TS Vrawe 4 nalazi se u op{ti-

ni Vrawe,katastarska op{tina

Dowe Trebe{iwe, a povr{ine

je oko 5,5 ha.
Uvo|ewe 400kV dalekovo-

da TS Leskovac 2 – granica

Makedonije u TS Vrawe 4 bi}e

izvedeno izgradwom jednog no-

vog stuba u sklopu projekta

adaptacije tog dalekovoda.
Skup{tina Grada Vrawa je u

oktobru 2009. godine usvojila

plan detaqne regulacije za iz-

gradwu TS Vrawe 4, a plan de-

taqne regulacije za rasplet

dalekovoda 110 kV usvojila je u

maju 2010. godine. Re{ewe o

utvr|ivawu javnog interesa za

eksproprijaciju zemqi{ta ra-

di izgradwe, Vlada Srbije do-

nela je u maju 2010. godine.
Vrednost izgradwe TS

Vrawe 4 sa pripadaju}im

raspletom dalekovoda pro-

cewena je na devetnaest mi-

liona evra.
Donacija Evropske uni-

je je veoma zna~ajna i prema

programu IPA 2010, izno-

sila je petnaest i po mili-

ona evra, ukqu~uju}i i nabavku

jednog energetskog transfor-

matora i opreme za ugradwu u

postoje}u TS 400/220/110 kV
Leskovac 2.

Iz sopstvenih sredstava JP

EMS finansira zna~ajne ak-

tivnosti: otkup zemqi{ta i

pripremne aktivnosti na iz-

gradwi TS Vrawe 4, elektro-

monta`ne radove za ugradwu

opreme u TS Vrawe 4 i nabav-

ku prate}e spojne, ovesne

opreme i provodnika. Zatim,
nabavku opreme i radove za

pripadaju}i rasplet 400 kV i
110 kV dalekovoda, adaptaciju

postoje}e TS 110/35 kV Vrawe

1 i izgradwu dva 35 kV daleko-

voda iz TS Vrawe 1, a u svrhu

napajawa sopstvene potro{we

budu}e TS Vrawe 4, izme{ta-

we/kablirawe postoje}eg di-

stributivnog 10kV nadzemnog

voda u zoni TS Vrawe 4 i pri-

premu TS za ugradwu jo{ jednog

energetskog transformatora

300 MVA.
Po re~ima nadle`nih iz

slu`bi EMS-a za pra}ewe in-

vesticija, primeni}e se savre-

mena tehni~ka re{ewa i moder-

na oprema dostupna na evrop-

skom tr`i{tu, a koncepcijsko

re{ewe trafostanice je uskla-

|eno sa urbanisti~kim i eko-

lo{kim standardima.
U prvoj etapi izgradwe TS

Vrawe 4 planira se ugradwa

jednog energetskog transfor-

matora 400/110kV, snage 300
MVA i izgradwa razvodnog po-

strojewa 400 kV sa dva sistema

cevnih sabirnica za pet poqa,
opremawe dva transformator-

ska i dva dalekovodna poqa (za
pravce TS Leskovac 2 i grani-

ca Makedonije) i jednim spoj-

nim poqem. Tako|e i razvodno

postrojewe 110kV sa dva si-

stema cevnih sabirnica za dva-

naest poqa, opremawe dva

transformatorska, {est dale-

kovodnih poqa (za pravce 2x
TS Vrawe 2, TS Vrawe 1, EVP

Ristovac, TS Vladi~in Han i

TS Trgovi{te) i jednim spoj-

nim poqem.
Prva etapa izgradwe TS

Vrawe 4 je podeqena na dve fa-

ze. Prva faza obuhvata izgrad-

wu pristupnog puta do kom-

pleksa TS-a, saobra}ajnice,
plato, parking, kablovsku kana-

lizaciju, spoqa{wu i unutra-

{wu ogradu u TS-u,sedam relej-

nih ku}ica za sme{taj opreme

upravqawa i za{tite,sa prate-

}im instalacijama, izradu te-

meqa i kade za dva transforma-

tora, uqnu jamu i uqnu kanali-

zaciju.
Druga faza obuhvata iz-

gradwu portala,nosa~a aparata

i sabirnica,sa temeqima,kao i

izgradwu komandno-pogonske

zgrade sa prate}im instalaci-

jama,radove na vodovodnoj i ka-

nalizacionoj mre`i unutar

kompleksa trafostanice i iz-

gradwu uzemqewa i gromobran-

ske za{tite TS-a.
U ovoj fazi }e biti izve-

deni radovi na ugradwi i po-

vezivawu VN opreme, energet-

skog transformatora, opreme

za{tite i upravqawa, sopstve-

ne potro{we i telekomunika-

cione opreme.Paralelno sa iz-

gradwom TS planiraju se ak-

tivnosti i radovi na raspletu

dalekovoda.
EMS je do sada sproveo

niz aktivnosti: prethodne go-

dine ura|ena je izrada tender-

ske dokumentacije za projekto-

vawe, izvo|ewe radova, nabavku

energetskih transformatora

i kompletne opreme za TS od

strane stru~nih timova JP

EMS i konsultanta. Po~etkom

2012. godine dobijena je loka-

cijska dozvola za izgradwu TS-
a i odobrena je Studija o pro-

ceni uticaja na `ivotnu sre-

dinu, a u maju su re{eni i imo-

vinsko pravni odnosi na svim

parcelama kompleksa TS Vra-

we 4. Energetska dozvola za

priqu~ewe TS Vrawe 4 na

elektoenergetski sistem je

dobijena u julu mesecu,a tada je

zavr{en i glavni projekat iz-

gradwe prve faze TS Vrawe 4,
dok je gra|evinska dozvola za

radove na prvoj fazi izgradwe

TS Vrawe 4 dobijena u avgustu.
Obezbe|en je i neometan pri-

stup lokaciji tj. izvr{eno je

kablirawe jednog dela deoni-

ce postoje}eg 10 kV distribu-

tivnog nadzemnog voda.Sve ove

aktivnosti pokazuju da je EMS

uspeo da u veoma kratkom vre-

menskom periodu ostvari niz

ozbiqnih aktivnosti koje su

bile preduslov za po~etak pr-

ve faze izgradwe TS-a,a koji je

krenuo 18.septembra ove godi-

ne. Trenutno je u toku izrada

glavnog i izvo|a~kog projekta

za drugu fazu radova na izgrad-

wi TS Vrawe 4,kao i priprem-

ne aktivnosti i izrada glavnog

projekta adaptacije 400 kV da-

lekovoda za uvo|ewe u TS.
Tako|e, u toku su i pri-

premne aktivnosti i izrada

glavnog projekta uvo|ewa 110
kV dalekovoda u TS,kao i pre-

gled i usagla{avawe tehni~ke

dokumentacije za ugovorenu

opremu: energetske transfor-

matore, VN opremu, opremu za-

{tite i upravqawa, sopstvene

potro{we i telekomunikacio-

ne opreme za TS, od strane

stru~nih timova JP EMS-a i

konsultanata. EMS trenutno

radi i na pripremnim aktivno-

stima i izradi glavnog projek-

ta na izgradwi dva 35 kV dale-

kovoda za napajawe sopstvene

potro{we TS Vrawa 4 i glav-

nog projekta na opremawu dva

35kV DV poqa u TS Vrawe 1 za
napajawe sopstvene potro{we

TS Vrawa 4.
Aktivnosti koje EMS pla-

nira za slede}u godinu su is-

poruka energetskog transfor-

matora za TS Vrawe 4 i zavr-

{etak gra|evinskih radova na

izgradwi TS Vrawe 4. Isporu-

ka kompletne opreme za TS

Vrawe 4 planirana je sukcesiv-

no do kraja 2013.godine u skla-

du sa dinamikom ugradwe,dok je

po~etak izvo|ewa elektromon-

ta`nih radova predvi|en za

polovinu 2013. godine.
Zavr{etak izgradwe

TS Vrawe 4 i pripadaju}eg

raspleta dalekovoda 110
kV i 400 kV predvi|en je za

2014. godinu.

Sr|an Stankovi}
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[
to skorije inovirawe ras-

klopne opreme u starim po-

strojewima najve}i je priori-

tet u postavqenim ciqevima direktora

Pogona prenosa Novi Sad Vesne [naj-

derov,koja je na tu funkciju stupila po-

~etkom avgusta 2012. godine, nakon {to

je dotada{wi direktor Borislav

Azlen oti{ao u penziju. Drugi, nikako

mawe va`an, ciq jeste re{avawe proble-

ma nedovoqnog broja montera,in`ewera

i tehni~ara, ~ija je uloga kqu~na u funk-

cionisawu Pogona prenosa. U intervjuu

za List EMS Vesna [najderov govori i

o drugim zna~ajnim poslovima,koji pred-

stoje u Pogonu Novi Sad.
Posle trideset godina – nova

odgovornost?
Odgovornost je velika, ali ne i ne-

podno{qiva. U Pogonu Novi Sad radim

skoro 29 godina,dakle dovoqno vremena

da upoznam sve qude, da znam kako funk-

cioni{u, razmi{qaju, wihov karakter,
{to je veoma va`no za funkciju koju oba-

vqam, jer ona iziskuje stalnu komunika-

ciju sa qudima.
U skorijoj budu}nosti planira-

na je rekonstrukcija trafostanice

u Srbobranu. Rasklopna oprema je

dopremqena, kakva je dinamika

predstoje}ih radova i kada mo`emo

o~ekivati da rekonstrukcija po~ne?
O~ekujem da }e gra|evinski radovi

po~eti u septembru 2013. godine, a veo-

ma je va`no da taj proces koliko god je

mogu}e ubrzamo, imaju}i u vidu starost

opreme u trafostanici.Za stare preki-

da~e vi{e nema rezervnih delova. Nova

rasklopna oprema je stigla, ostalo je da

se pripremi projektna dokumentacija,
kako bismo po~eli realizaciju.Projekat

je predvideo dve faze radova, prva pod-

razumeva rekonstrukciju postrojewa

110kV,a druga ga{ewe postrojewa 220 kV
i dogradwu 400 kVpostrojewa. U prvoj

fazi bi bili rekonstruisani i sistem

za{tite i upravqawa. Ukoliko ne bude

mogu}e da taj posao bude ura|en isto-

vremeno,onda smatram da je najva`nije da

zamenimo rasklopnu opremu i napravimo

dva sistema glavnih sabirnica u postro-

jewu 110kV. Va`no je, pre svega, zbog

funkcionisawa tog dela mre`e, jer je

klasi~na {ema sa jednim sistemom glav-

nih sabirnica i jednim pomo}nim neka-

da mogla da "pije vodu" ,ali danas to ni-

je slu~aj. Ukoliko se sve bude odvijalo

po planu,a ne vidim nijedan razlog da ta-

ko ne bude, do kraja 2014. bi prva faza

rekonstrukcije trebalo da bude zavr{e-

na. To }e zna~iti pove}awe sigurnosti

napajawa potro{a~a i pouzdanosti mre-

`e, a najve}i zna~aj ima}e za na{e kolege

koje tamo rade, jer }e rukovati novom

opremom.
U TS Sremska Mitrovica 2,u to-

ku remonta zameweni su prekida~i

i postavqen nov strujni merni

transformator.Da li je bilo i dru-

gih vanrednih aktivnosti?
Tokom remonta, osim redovnih, oba-

vili smo i niz drugih, planiranih van-

rednih aktivnosti. Iako imamo zna~ajno

smawen broj qudi, koji su, uz to, radili

tokom najve}ih vru}ina u prethodna tri

meseca, sve poslove smo obavili u roku.
Stoga treba odati veliko priznawe

svim kolegama koji su prethodnih mese-

ci radili na terenu i ulo`ili izvanre-

dan napor da posao urade profesional-

no i u roku.Fenomenalna osobina na{ih

qudi je ta da su najboqi kada je najte`e.
Zamenu prekida~a u TS Sremska Mitro-

vica 2 obavile su kolege, koje su, pored

toga,radile i svoje redovne poslove.Te

qude bi trebalo dodatno stimulisati,
samim tim i motivisati za daqi rad i

sve {to je bilo u mojoj mo}i, ja sam u~i-

nila da za taj rad budu adekvatno nagra-

|eni. Smatram da su sopstveni stru~ni

kadrovi izuzetno va`an resurs EMS-a.
Ovi qudi mogu da se anga`uju i na van-

rednim poslovima, poput ovde pomenu-

tog.U suprotnom bili bismo prinu|eni

da, za sve vanredne stru~ne poslove, an-

ga`ujemo tre}a lica, a to ko{ta.
Ura|ena je i antikorozivna za-

{tita stubova.Na kojim podru~jima

je do sada ra|eno,a {ta tek predsto-

ji da bude zavr{eno?
Do sada je ura|ena antikorozivna za-

{tita na dalekovodima na potezu ju`no

od Save, od Sremske Mitrovice prema

Pe}incima i na sever prema Beo~inu.To

su sve DV 110 kV. Zavr{ava se DV 195/1,
a trenutno se radi na DV 1135 i 1136
od TS Novi Sad 3 do TS Novi Sad 5.
Pripremamo se za radove na somborskom

podru~ju,na DV 1107/1.Tokom ovih rado-

va, mawih komplikacija imali smo sa ko-

risnicima prenosnog sistema, odnosno

direktnim potro{a~ima, jer ima izve-

snih neusagla{enosti oko primene Za-

kona o bezbednosti i zdravqu na radu.
Konkretno se ovo odnosi na kompaniju

Lafar`, preko ~ije teritorije prelaze

na{i dalekovodi.Bilo razila`ewa u tu-

ma~ewu uslova bezbednosti na radu, jer

nam se razlikuju interni pravilnici.
Ipak, diplomatskim pristupom i razgo-

vorom prona}i }emo re{ewe,koje }e bi-

ti, uverena sam, na obostrano zadovoq-

stvo.
Da bi mogla da se obavi kvalitetna

antikorozivna za{tita, neophodno je

prethodno o~istiti stubna mesta od

rastiwa i nanosa zemqe,gde su kolege iz

Pogona Novi Sad najvi{e bile anga`o-

vane. Na tim poslovima anga`ovani su

nepewa~i iz na{ih ekipa odr`avawa. To

je ogroman posao, koji na{i qudi i daqe

rade. Dakle, bez u~e{}a kolega iz pogo-

na, nijedna investiciona aktivnost, po-

put rekonstrukcije i drugih velikih za-

hvata,ne bi mogla da bude izvedena,uko-

liko oni prethodno ne pripreme sve

{to je potrebno.
Va{im stupawem na funkciju di-

rektora Pogona prenosa Novi Sad,
pridru`ile su Vam se i mlade kole-

ge iz Pogona,koji su od skoro na ~e-

lu dveju Slu`bi - Odr`avawa dale-

kovoda i Eksploatacije.Kakve su ka-

drovske potrebe Pogona u nared-

nom periodu?
To {to su dva mlada in`ewera,sa de-

set godina radnog sta`a, Maja Adamo-

vi} i Vladimir Krnajski, postavqena

na rukovode}a mesta Slu`be za odr`a-

vawe dalekovoda, odnosno Slu`be eks-

ploatacije, veoma je zna~ajno za Pogon

Novi Sad. Izuzetno je korisno i vi{e-

struko zna~ajno da se mladi qudi pravo-

vremeno uvr{tavaju u posao,pa ~ak i u or-

ganizacione i rukovode}e poslove. Jeste

da je za rukovode}e mesto potrebno `i-

votne mudrosti i iskustva, ali nijedan

rukovodilac ne radi uvek sam i trudimo

se da odgovornost bude na neki na~in

podeqena, jer svi radimo timski.
Mnogo qudi iz Pogona je oti{lo u

penziju,a nove kadrove nismo zapo{qava-

li na ta radna mesta, te nas danas ima

120, a nekada je u Pogonu Novi Sad bilo

vi{e od 200 zaposlenih. Obim posla je

takav da iziskuje zapo{qavawe i obu~a-

vawe novih stru~nih kadrova na odre|e-

na radna mesta, na prvom mestu montera,
a odmah zatim i in`ewera i tehni~ara,
jer danas funkcioni{emo ispod svih

normativa. Dakle, mi bismo morali na

vreme da startujemo sa obu~avawem no-

vih in`ewerskih i tehni~arskih kadro-

va , koji }e sutra mo}i adekvatno da od-

govore svim izazovima i zadacima koji ih

o~ekuju.
Sawa Eker
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N
a ovogodi{wem Sajmu energe-

tike, odr`anom od 10. do 12.
oktobra, JP EMS se uspe{no

predstavio svojim investicionim

projektima, razvojnim programima i

dostignu}ima vezanim za prenos, upra-

vqawe i tr`i{te elektri~ne energi-

je. Na {tandu JP EMS predstavqene su

i aktivnosti PD Elektroistok-Iz-

gradwa i PD Elektroistok-Projektni

biro. Sajam je okupio proizvo|a~e

energije, energetske opreme i usluga,
a otvorila ga je ministarka energeti-

ke, razvoja i za{tite `ivotne sredi-

ne Zorana Mihajlovi}.
Drugog dana sajma odr`ana je cen-

tralna prezentacija Preduze}a pred

blizu stotinu posetilaca. Prisutni-

ma se najpre obratio generalni di-

rektor Nikola Petrovi}, koji je na-

glasio da je Elektromre`a Srbije

sna`na karika u elektroenergetskom

sistemu Srbije i poluga razvoja elek-

troenergetskih potencijala na{e ze-

mqe, ~ime doprinosi stvarawu uslova

za ja~awe privrede i podizawe kvali-

teta `ivota svih gra|ana. „Nova ener-

gija, timski duh, stru~nost i posve}e-

nost svih zaposlenih bi}e baza za da-

qi rast i razvoj i ostvarewe na{ih

osnovnih ciqeva – siguran i pouzdan

prenos elektri~ne energije za sve

gra|ane i privredu, efikasno upra-

vqawe prenosnim sistemom i wegovo

povezivawe sa elektroenergetskim

sistemima drugih zemaqa“, rekao je

Petrovi} i dodao da je „EMS spreman

da pru`i punu podr{ku razvojnim dr-

`avnim projektima i ima kapacitet da

prihvati svaki izazov i realizuje naj-

zahtevnije elektroenergetske zadat-

ke“.
Nadica Stojanovi}, rukovodi-

lac Slu`be pripreme u Centru za in-

vesticije, predstavila je zatim proje-

kat izgradwe izgradwe 400-kilovolt-

ne transformatorske stanice Vrawe

4 sa raspletom dalekovoda 400 kV i
100 kV. Zainteresovani su imali pri-

liku da saznaju vi{e o zna~aju tog pro-

jekta i na~inu finansirawa i reali-

zacije, kao i o tehni~kim re{ewima.
Izvr{ni direktor za upravqawe i tr-

`i{te Milo{ Mladenovi} odr`ao

je prezentaciju o Pravilima o radu

tr`i{ta elektri~ne energije i obja-

snio kqu~nu ulogu JP EMS u tom pro-

cesu. Nakon toga, rukovodilac Sekto-

ra za planirawe i razvoj prenosnog

sistema, Nenad [ijakovi} predsta-

vio je desetogodi{wi plan razvoja

prenosne mre`e i ambiciozne plano-

ve Preduze}a, kao i ulogu koju JP EMS

ima u evropskim okvirima.
Za uspe{an promotivni nastup na

Sajmu energetike, Udru`ewe za tr`i-

{ne komunikacije Srbije dodelilo je

JP EMS Srebrno priznawe. Za tri da-

na sajma, na {tandu JP Elektromre`e

Srbije neprestano su se odvijale

promotivne aktivnosti, kroz video

prezentacije i li~ne kontakte. Me|u

brojnim posetiocima {tanda bili su

i predsednik Skup{tine Srbije Ne-

boj{a Stefanovi}, predsednik

Agencije za energetiku Qubo Ma}i}

i predsednik Upravnog odbora JP

EPS dr Aca Markovi}.

M. Bogi}evi}
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Nova energija, timski duh, 

stru~nost i posve}enost

Predstavqeni projekti zna~ajni za celu dr`avu

Nikola Petrovi}, 

generalni direktor JP EMS

Ministarka energetike, razvoja i za{tite

`ivotne sredine Zorana Mihajlovi}



Pregled rezultata mese~nih aukcija prekograni~nih

prenosnih kapaciteta za novembar 2012. godine

U
oktobru 2012. godine odr`ane su mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe prekograni~nog pre-

nosnog kapaciteta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije, za novembar 2012. godine.
Na zajedni~kim, mese~nim aukcijama, na granici Ma|arska-Srbija, za novembar 2012. godine, u~estvovalo je 21 u~e-

snika i zabele`eno je zagu{ewe u oba smera.
Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za novembar 2012. godine, prikazani su u tabe-

li i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS :
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm
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JP EMS je u oktobru organizovao mese~nu dodelu 50% raspolo`ivih prekograni~nih kapaciteta na ostalim grani-

cama regulacione oblasti Republike Srbije. Na novembarskim split aukcijama u~estvovalo je 19 kompanija, od kojih je

17 steklo pravo na kori{}ewe kapaciteta. Na svim granicama i smerovima ukupni zahtevani kapacitet je bio ve}i od

vrednosti raspolo`ivog prekograni~nog kapaciteta.
Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za novembar 2012. godine, prikazani

su u tabeli i na grafiku::

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP EMS:
http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
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Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama

P
rose~ne mese~ne cene za Base produkt na svim zna~ajnijim evropskim berzama su ostale na istom nivou u odnosu

na pro{li mesec (oko 46 EUR/MWh). Za razliku od wih prose~na cena na rumunskoj berzi OPCOM zabele`ila

je pad od 20% i tim padom izjedna~ila se sa nivoom cena berzi elektri~ne energije u Nema~koj, Austriji, Fran-

cuskoj, [vajcarskoj i [paniji. Na skandinavskoj Nordpool berzi prose~na mese~na cena u posledwa dva kvartala je kon-

stantno ispod 30 EUR/MWh., dok je na italijanskoj GME na oko 76 EUR/MWh.
[to se ti~e ukupnog prometa elektri~ne energije na berzama u vrhu su EPEX Spot (Nema~ka i Francuska) ca

oko 25,2 TWh i Nordpool sa 24,2 TWh,a odmah zatim OMEL-E sa 18,6 TWh (ukupan promet na iberijskom poluostr-

vu, zajedno sa OMIP, portugalskom berzom).
Svi podaci su preuzeti sa zvani~nih sajtova navedenih berzi elektri~ne energije.

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
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U
postupku pripreme budu}ih de-

setogodi{wih planova za razvoj

mre`e (DPRM) i stupawa na sna-

gu nove evropske Uredbe o smernica-

ma za implementaciju prioriteta u

pogledu evropske energetske infra-

strukture (Regulation on guidelines for
the implementation of European
energy infrastructure priorities) tokom

2013. godine, ENTSO-E poziva sve

zainteresovane strane da u~estvuju

na radionici za postupak prikqu~ewa

projekata tre}ih koja }e biti

odr`ana 20. novembra 2012. u p-

rostorijama ENTSO-E u Briselu.
Dnevni red radionice bi}e

objavqen dve nedeqe pre po~etka o-

vog skupa, a radionica }e biti odr`a-

na u periodu od 10 do 15 i 30 ~asova.
^lan 3, stav 7 Uredbe defini{e

DPRM kao osnovni izvor za izbor

projekata od op{teg interesa koji

treba da dobiju podr{ku EK za po-

stupak izdavawa dozvola i/ili fina-

nsijsku podr{ku na osnovu defi-

nisanih kriterijuma. U ciqu uskl-

a|ivawa sa zahtevima nove Uredbe ali

i da bi u DPRM prezentovao svu

relevantnu elektroenergetsku pre-

nosnu infrastrukturu za slede}u

deceniju, ENTSO-E je izradio nacrt

nove procedure za tre}a lica. Ova

procedura treba da istakne

kriterijume po kojima neki projekat

mo`e biti prikqu~en DPRM, kao i

postupak podno{ewa projekata od

strane promotera istih.

Ova radionica }e biti

interaktivne prirode i ciq joj je da

se vode diskusije i da se prikupe sva

mi{qewa i predlozi promotera poje-

kata tre}ih lica kako bi se u januaru

2013. godine do{lo do kona~ne jasne

i ostvarive procedure.

Pored toga, ENTSO-E }e 19.
novembra organizovati radionicu „-
Metodologija za izradu analize

isplativosti“ (analiza tro{kova i

koristi - CBA), kako bi predstavio

pokazateqe za sprovo|ewe odgovara-

ju}ih procena, koji }e biti kori{-

}eni za procenu svih DPRM pr-

ojekata, i, shodno tome, navedene i

wihove koristi. Ista metodologija za

procenu bi}e primewena za sve pri-

mqene projekte tre}ih lica. Iz tog

razloga bi bilo korisno da u~esnici

na Radionici za izradu procedura za

projekte tre}ih lica u~estvuju i na

radionici za metodologiju za izradu

analize isplativosti, koja se

odr`ava dan ranije. U svrhu prijave za

radionicu, mole se sve zaintereso-

vane strane da najkasnije do 12.
novembra 2012. godine dostave pri-

jave za u~e{}e (potrebni podaci: ime

i prezime, kontakt podaci, i organi-

zacija koju predstavqate) g-|ici Tan-
Tan Le Ti (Thanh-Thanh.LeThi@
entsoe.eu).
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E
NTSO-E je u martu 2012. objavio

svoj stav povodom nacrta Ured-

be o smernicama za transevrop-

sku energetsku infrastrukturu. ENT-

SO-E je pozdravio nacrt uredbe kao

bitan i hitno potreban korak ka

uspe{nom i funkcionalnom, i auten-

ti~nom internom tr`i{tu elektri~-

ne energije. Na osnovu posledwih ak-

tivnosti na zakonskom tekstu u for-

mi u kojoj je zaokru`en u okviru

Evropskog ve}a i Odbora za industri-

ju, istra`ivawe i energetiku Evrop-

skog parlamenta, ENTSO-E {aqe sna-

`no protivqewe na odre|ena nova

uputstva koja su usvojena i neke stare

elemente koji su zadr`ani a koji ugro-

`avaju sveukupan pozitivan efekat

Uredbe.

Kao {to je istaknuto u dokumentu

u kojem ENTSO-E iznosi svoj stav, po-

stoje ~etiri kqu~ne oblasti koje su

od interesa za ENTSO-E i koje zahte-

vaju odgovaraju}u pa`wu:

Dodela dozvola i u~estvovawe

javnosti: Rok za kona~nu odluku oko

izdavawa dozvola vi{e ne treba pro-

du`avati, a Uredba, osim toga, treba

da osna`i koncept da jedno nadle`no

telo donosi kona~nu odluku.

Regulatorni tretman: ENTSO-E

tra`i obavezuju}u politi~ku i regu-

latornu podr{ku u pogledu implemen-

tacije odgovaraju}ih podsticaja name-

wenih operaterima prenosnih siste-

ma kako bi obezbedili infrastruktu-

ru koju bi korisnici pravovremeno

vrednovali.

Analiza tro{kova i koristi: Me-

todologija za utvr|ivawe isplativo-

sti mora da ostane realna; ukoliko se

uve}a slo`enost metodologije rizi-

kuje se ometawe postupka efikasnog

identifikovawa

Proces za utvr|ivawe regional-

nih spiskova:Desetogodi{wi planovi

razvoja mre`e bi trebalo da budu

osnovni izvor inforamcija za ocenu

projekata od op{teg interesa, po{to

je to jedina dosledna analiza plani-

rawa na evropskom nivou.

Stav ENTSO-E po pitawu nacrta Uredbe o smernicama

za transevropsku energetsku infrastrukturu 

Radionica ENTSO-E za zainteresovane strane 

u vezi prikqu~ewa projekata tre}ih lica u proceduru 

za izradu DPRM za 2014. godinu 



Problemi kori{}ewa

energije vetra

Norve{ki naftno-gasni kolos Sta-

toil je u pravu {to, („zbog neizvesne

sudbine dr`avnih subvencija“) umesto

ulagawa u sektor energije vetra, ostaje

usmeren na poslove proizvodwe nafte,
ocewuju tamo{wi naftni analiti~ari

koje u posledwem broju citira publika-

cija Teknisk Ukeblad (TU). „Energija ve-

tra tra`i previ{e sredstava u odnosu

na povra}aj, pa je uvek rizi~no dovesti

sebe u poziciju zavisnika od velikih

subvencija“, ka`e energetski ekspert

Henrik Ram.Prema pisawu TU,britanski

(317 MW) vetropark na otvorenom moru

[eringem [ol,otvoren ove godine,ne}e

donositi profit do duboko unutar

idu}e decenije. Statoil je u ovaj posao

ulo`io oko 5 mlrd.kruna (546 miliona

funti), uz o~ekivawa da }e mu donositi

godi{we povra}aj investicije od 10 od-

sto godi{we (500 mil. Nkr), a premi{qa

se o novom ulagawu u vetro-projekat Do-

ger Bank, tako|e u britanskim vodama

Severnog mora. Eksperti upozavaju kom-

paniju da se ova ulagawa te{ko isplate

bez godi{we stope povra}aja od 15 po-

sto, kao i da se ne zanemaruju tro{kovi

odr`avawa instalacija na otvorenom

moru, „koji mogu da odu do neba“. Zarade

u ovom i sli~nim projektima zavise od

subvencija britanske vlade, {to unosi

politi~ki rizik u posao i otvoreno je

pitawe koliko dugo }e vlasti u zemqama

slabih ekonomija nastviti da podr`ava-

ju ovu skupu energiju. Analiti~ar Hen-

rik Ram ukazuje da britanska vlada na-

stoji da se preusmeri sa energije vetra

na prirodni gas. Trenutna potsticajna

{ema je pred ukidawem i bi}e zamewena

(potsticajnim) sistemom koji je tehno-

lo{ki neutralan, dodaje Ram.

Novi ciqevi

Evropska unija treba uskoro da do-

gradi ciqne planove za obnovqive izvo-

re energije (OIE) za 2030, ali samo kao

deo {ireg EU klimatskog paketa,rekla je

16.oktobra ~lanica kabineta evropskog

komesara za energiju Gintera Etingera.
Iako jo{ nije odlu~eno ho}e li novi

OIE ciqevi biti obavezuju}i „komesar

(Etinger) je prili~no naklowen tome“,
kazala je Jasmin Batista na skupu posve-

}enom toj temi u Briselu. „On me|utim

nije doneo odluku jer ne mo`emo tako

postupiti da bi za jednu ili dve godine

dobili na to nametnutu klimatsku me-

tu“, dodala je ona i konstatovala: „Te

dve stvari treba da idu zajedno“. Plan

20-20-20 (procentualno smawewe emisi-

ja,uve}awe u~e{}a OIE i pove}awe ener-

getske efikasnosti do 2020.) bili su

deo posledweg EU klimatskog i energet-

skog paketa iz 2009. Me|utim, ~lanovi

EU klimatskog odeqewa su pesimisti u

pogledu izgleda da primoraju evropske

dr`ave da prihvate takve obaveze u vre-

me recesije.Trenutno podr{ku daju jedi-

no Danska i Holandija.U govoru na kon-

ferenciji Eurelectrica u Briselu ~elnik

EU klimatskog portfeqa Jos Delbeke

rekao je da celovit klimatski i ener-

getski paket ne}e biti spreman pre

2015,ili 2016.godine.Uprkos tome,ras-

prava o ciqevima za OIE za 2030. }e ve-

rovatno biti odr`ana pre isteka man-

data sada{weg Evropskog parlamenta, za
{ta se ranije zalo`io i Etinger.

Ograni~ewe biogoriva

Evropska komisija je 17. oktobra sa-

op{tila da }e sniziti ciqeve upotrebe

biogoriva, kako bi ubla`ila negativan

uticaj po proizvodwu i cenu hrane.
Istovremeno je specijalni izve{ta~ Uje-

diwenih nacija Olivije De [ater po-

zvao EU i SAD da potpuno napuste upo-

trebu biogoriva,kako bi zemqi{te koje

se koristi u wihovoj proizvodwi osta-

lo nameweno za proizvodwu hrane. U sa-

op{tewu Komisije se navodi da }e biti

ograni~ena potro{wa biogoriva “prve

generacije”, koji se proizvode na bazi

useva kao {to su kukuruz, cvekla i uqana

repica, kako bi na taj na~in bio smawen

pritisak na cene hrane i podstaknuta

ulagawa u proizvodwu biogoriva koja ne

uti~u na proizvodwu hrane. Predstavni-

ci evropske industrije biogoriva naja-

vili su tu`bu protiv Evropske komisi-

je, „jer }e ubiti ovaj energetski sektor“
ako ostane pri planovima da ograni~i

proizvodwu goriva iz useva, rekao je

17.oktobra generalni sekretar ePure,
Evropskog udru`ewa za bioetanol, Rob

Vierhout.

Mere britanske vlade

Vlada Britanije primora}e snab-

deva~e energijom u zemqi da svojim po-

tro{a~ima obra~unavaju ra~une za

utro{enu elektri~nu energiju i gas

(dualni ra~un) po najni`oj tarifi, re-

kao je 17.oktobra premijer Dejvid Ka-

meron. On je u govoru pred dowim do-

mom Parlamenta rekao da pred doma-

}instvima ne}e vi{e postojati “zapa-

wuju}i niz tarifa ... zbog kojih je mi-

lionima zara~unato godi{we dodat-

nih preko 100 funti za dualne ra~u-

ne“.“Done}emo zakon po kome }e ener-

getske kompanije morati da obra~una-

vaju potro{a~ima po najni`im tarifa-

ma”, rekao je on. Intervencija vlade

usledila je po{to je dualni ra~un u

Britaniji dostigao pro{le nedeqe

rekordan iznos od 1.300 funti (1.600

evra) godi{we, kada su ~etiri kompa-

nije (British Gas, npower, Scottish Po-

wer i SSE) najavile pre Bo`i}a posku-

pqewa iznad stope inflacije. Pojedi-

nosti novog zakona bi}e objavqene u

novembru,saop{teno je iz kabineta.Iz

kompanija je odmah stiglo upozorewe

da }e ta mera pogoditi konkurenciju,

jer }e snabdeva~i ukinuti najboqe po-

nude ako svim potro{a~ima budu mora-

le da obra~unavaju istu tarifu.
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Grejawe na OIE

Udeo energije sunca, vetra, biomase

i geotermalnih izvora u grejawu doma-

}instava u Danskoj porastao je u

2011.godini na ~ak vi{e od 52 odsto (47

posto u 2010.). Prema statistici Dan-

ske energetske agencije,do 2035. godine

o~ekuje se da }e 100 odsto daqinskog

grejawa u toj zemqi biti iz obnovqivih

izvora energije.Oko 1,6 miliona,ili 62

odsto svih doma}instava u Danskoj da-

nas je prikqu~eno na sisteme daqinskog

grejawa. Direktor Danskog udru`ewa za

daqinsko grejawe, Kim Mortensen ka`e

da je osnovni razlog za{to se proizvod-

wa toplotne energije okre}e prema ob-

novqivim izvorima wihova isplativost.

Budu}nost kretawa cena nafte

Budu}nost kretawa cena nafte zavi-

si od politi~kih odluka,navodi se u naj-

novijoj studiji koju su za Chatham Hou-

se pripremili ugledni energetski eks-

perti Pol Stivens i Metju Hulbert.Do

tog zakqu~ka, oni u analizi Oil Prices:

Energy Investment, Political Stability in the

Exporting Countries and OPEC’s Dilem-

ma,dolaze od ~iwenice da su cene bare-

la,iako na naftom pretrpanom tr`i{tu

od juna 2012.porasle za 30 posto - ruko-

vo|ene geopoliti~kim problemima.Sti-

vens i Hulbert navode da bi cene naf-

te mogle zna~ajno da padnu ako propadne

poku{aj re{ewa krize u evrozoni,dok bi

s druge strane izraelski napad na Iran

izazvao veliki skok vrednosti barela na

tr`i{tu. Ako cene nafte osetnije pad-

nu, mogu}a su tri posledi~na scenarija:

cenovni rat me|u izvoznicima, koji bi

mogao dodatno da pojeftini naftu; pe-

riod internih tenzija u zemqama proiz-

vo|a~ima nafte usled pada buxetskih

prihoda i interna pobuna me|u proiz-

vo|a~ima nafte koja bi mogla voditi po-

reme}aju u snabdevawu, a time i ponov-

nom skoku cena. U osnovi svega ovoga

otvara se su{tinska dilema za OPEC.

Wegovim ~lanicama potrebne su vi{e

cene, ali one bi vodile padu potro{we

i rastu alternativnih izvora, ukqu~uju-

}i nekonvencionalne – {to bi izazvalo

pad cena nafte. Samim tim ~lanicama

OPEC su potrebna zlatna jaja u ritmu

koji bi lako mogao da ubije koku nosiqu,

konstatuje se u analizi.

Nove sankcije Iranu

Nove sankcije EU protiv Irana stu-

pile su na snagu 16.oktobra i obuhvata-

ju kompanije iz oblasti prirodnog gasa,
brodare i finansijski sektor te zemqe.
Ranije usvojenim sankcijama na uvoz iran-

ske nafte pridru`ila se ovim i zabrana

uvoza iranskog gasa,kao i usluga vezanih

za tu delatnost.Me|u vi{e od 30 kompa-

nija i institucija pod udarom novog pa-

keta sankcija su i Nacionalna iranska

naftna kompanija sa podfirmama,Nacio-

nalna iranska gasna kompanija i druge

obuhvataju}i sektore prerade nafte,
distribucije i transporta nafte.Sank-

cijama su obuhva}ena i ministarstva

energije i nafte.

Uve}awe doprinosa

za finansirawe 

OIE u Nema~koj

Nema~ki mre`ni operateri saop-

{tili su da }e zbog postupnog ga{ewa

nuklearnih elektrana u toj zemqi mo-

rati da za gotovo 50 odsto uve}aju do-

prinos za finansirawe obnovqivih

izvora energije (OIE). Potro{a~i }e

tako od januara idu}e godine umesto

3,7 evrocenti po kilovat-satu pla}ati

5,3 evrocenta, objavila su ~etiri glav-

na operatera. Time }e se tro{ak fi-

nansirawa obnovqivih izvora energije

za prose~no tro~lano doma}instvo po-

ve}ati za 60 evra godi{we, na oko 185
evra dodatnih doprinosa u ra~unima za

elektri~nu energiju. Operateri se na-

daju da }e za finansirawe OIE ukupno

prikupiti vi{e od 20 milijardi evra.
Ova naknada se koristi za pokrivawe

garantovanih vi{ih cena proizvo|a~i-

ma energije iz OIE kako bi se obezbe-

dila isplativost wihovih ulagawa.
Prema nema~kom Zakonu o obnovqivim

izvorima energije, proizvo|a~i ener-

gije iz obnovqivih izvora u`iva}e dr-

`avne subvencije u periodu od 20 go-

dina. Trenutno se u Nema~koj ~etvrti-

na energije proizvodi iz obnovqivih

izvora, a do 2050. taj bi udeo trebalo

da poraste na 80 odsto.

Savetodavni referendum 

u Litvaniji

Litvanci su na savetodavnom refe-

rendumu odbacili predlog izgradwe no-

ve nuklearke. Prema podacima Central-

ne izborne komisije, objavqenim 15.ok-

tobra, 64,87 odsto glasa~a izjasnilo se

protiv izgradwe nuklearke, dok je 35,31

podr`alo predlog.Rezultati savetodav-

nog referenduma nisu obavezuju}i. Li-

tvanija planira gradwu nuklearke u bli-

zini granica sa Letonijom i Estonijom.

Litvanski parlament usvojio je sve zako-

ne neophodne za izgradwu nuklearke,ali

je kasnije odlu~eno da se odr`i refe-

rendum, zajedno sa parlamentarnim izbo-

rima odr`anim 14. oktobra.
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Ponuda Roswefta

Kompanija Rosweft podnela je 18.

oktobra jedinu ponudu BP-u za wegov 50-

procentni udeo u anglo-ruskog proizvo-

|a~u nafteTNK-BP, pre isteka roka ko-

ji je britanski kolos postavio poten-

cijalnim interesentima. Drugi partner

u ulagawu, ruski konzorcijum AAR, saop-

{tio je da odustaje od namere da otkupi

i drugu polovinu TNK-BP. Agencija pre-

nosi informacije da Rosweft nudi do

15 milijardi dolara u gotovini i udeo

britanskom kolosu od 10-20 posto u dr-

`avnoj naftnoj kompaniji. To bi, ako se

realizuje, bio drugi po veli~ini ikada

realizovan posao u naftnoj industriji u

svetu. Rosweft ve} ima preliminarni

sporazum sa vlasnicima polovine ruskog

udela u TNK-BP, kompaniji ~iju ukupnu

vrednost procewuju na 56 milijardi do-

lara. Dogovor Roswefta sa ruskim kon-

zorcijumom AAR, vlasnikom 50 posto

TNK-BP je 17.oktobra potvrdio novina-

rima vicepremijer Rusije Arkadij Dvor-

kovi~ uz opasku da svaki dogovor mora da

dobije i saglasnost vlade,“{to jo{ nije

zatra`eno”. Ministar energije Rusije,

Aleksandar Novak je ruskim novinarima

dan kasnije rekao da vlada Rusije ne ve-

ruje da bi ova akvizicija Roswefta stvo-

rila virtualnog monopolistu u naftnom

sektoru te zemqe. BP bi dobijawem ude-

la u Rosweftu obezbedio prisustvo u

Rusiji i oslobodio se zajedni~ke kompa-

nije gde je posledwih godina bio u kon-

stantnom sukobu sa ruskim partnerskim

kvartetom milijardera. Rosweft bi

ovom kupovinom podigao dnevnu proiz-

vodwu na 4,5 miliona barela, ~ime bi se

izjedna~io na globalnom tr`i{tu sa

ameri~kim Ekson Mobilom.

Izraelsko nalazi{te

prirodnog gasa

Gasprom je dostavqawem najve}e po-

nude postao glavni kandidat za dobija-

we udela u ogromnom poqu prirodnog ga-

sa Leviatan u izraelskim vodama Medi-

terana. Izvori vezani za tenderski po-

stupak, koji izraelska vlada vodi iza

hermeti~ki zatvorenih vrata, ka`u da

postoje i faktori koji bi mogli presu-

diti da posao procewen na pet milijar-

di dolara dobije neko od konkurenata

iz zainteresovanih ameri~kih i izrael-

skih kompanija - Noble Energy, Delek

Group i Ratio Oil Exploration. Nasuprot

direktnom dobitku od kapitalne cene,

vlada vaga ameri~ku ponudu, koja obe}ava

dugoro~no ve}i profit na poslu, odno-

sno zaradu na dividendama, ka`e neime-

novani izvor. Trenutna vrednost rezer-

voara Leviatan, najve}eg nalazi{ta gasa

u svetu u posledwih deset godina, izno-

si pet milijardi dolara,ali se vrednost

ukupnih rezervi gasa procewuje na dese-

tine milijardi dolara. Proces izbora

strate{kog partnera trebalo bi da se

okon~a za dva meseca. Gaspromove rezer-

ve gasa prema{uju 22 biliona kubnih me-

tara,{to je 50 puta vi{e od potencijala

bazena Leviatan.

Italijani na francuskom

tr`i{tu

Italijanska naftna i gasna kompani-

ja Eni prodava}e u maloprodajnoj mre`i

prirodni gas u Francuskoj, sa ciqem da

postane jedan od najve}ih distributre-

ra gasa u toj zemqi. Eni je na francuskom

tr`i{tu prisutan od 2003. godine, kada

je potpisao prvi ugovor s industrijskim

kupcem. Do danas je preko lokalnih po-

dru`nica uspeo da pove}a udeo na 14

posto i postane drugi po veli~ini

snabdeva~ gasom. Od 1. oktobra ove go-

dine Eni je pod svojim brendom u{ao i u

maloprodajnu mre`u, a planira da snab-

deva prirodnim gasom 500.000 francu-

skih doma}instava.

Ma|arska sekcija gasovoda 

Ju`ni tok

Ma|arska vlada je proglasila gradwu

svoje sekcije gasovoda Ju`ni tok inve-

sticijom od „vanredne va`nosti“ {to

}e pojednostavniti administrativnu

proceduru u vezi tog projekta. Ma|ar-

ska sekcija trebalo bi da bude duga 229

km.Ova deklaracija usledila je 12.okto-

bra posle sastanka ma|arskog premijera

Viktora Orbana i ~elnika Gasproma

Alekseja Milera u Budimpe{ti.

Nova rumunska termoelektrana

Rumunija je u sredinom oktobra do-

bila novu termoelektranu na gas u Bra-

ziju,kapaciteta 860 MW, koju je uz inve-

sticiju od 530 miliona evra izgradila

naftno gasna kompanija OMV Petrom.

Ceremoniji pu{tawa u rad elektrane,

koja godi{we mo`e da isporu~i do 1,8

TWh elektri~ne energije (oko 9 posto

ukupnih potreba Rumunije) prisustvova-

li su evropski komesar za energiju Gin-

ter Etinger i premijer Rumunije Viktor

Ponta.
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U
upravo zavr{enim pregovorima

sa novom Vladom Srbije dogovo-

rili smo da Nema~ka odobri

kredite i grantove Srbiji u ukupnom

iznosu do 120 miliona evra. Iako smo

bili pomalo uzbu|eni oko toga kakva

}e biti situacija u razgovorima s no-

vim vlastima, srpska delegacija se po-

kazala kao vrlo profesionalna - ka`e

Leo Krojc, na~elnik odeqewa za Bal-

kan nema~kog Saveznog ministarstva

za ekonomsku saradwu, koji je prote-

klih dana pregovarao sa na{im eko-

nomskim vlastima oko pomo}i koju

wegova dr`ava daje Srbiji.
Koje ste programe dogovorili

i u kolikim iznosima?
Mi imamo tri glavna sektora u ko-

jima delujemo. Prvi je energija, kao

{to su ulagawa u TE „Nikola Tesla“
ili u Bajinu Ba{tu. Drugi je vodo-

snabdevawe i tre}i je pravno saveto-

vawe Vlade i sli~ni poslovi. Nova

oblast na koju smo se ovom prilikom

obavezali je podr{ka Elektromre`i

Srbije. Radi se o kreditu koji }e bi-

ti plasiran preko KfW-a. Kamate su

relativno povoqne, oko 2,5 odsto, a

ukupan iznos 40 miliona evra. Novac

}e se koristiti za modernizaciju

prenosa struje. Dogovorili smo i

produ`ewe nekoliko projekata veza-

nih za unapre|ewe vodosnabdevawa u

vi{e op{tina. Kada saberemo sve kre-

dite i grantove, obim dogovorene po-

dr{ke je oko 80 miliona evra, {to uz

onih 40 miliona za EMS ~ini ukupno

120 miliona evra.
Kakvo je va{e iskustvo sa time

kako se novac koristio u Srbiji?
U posledwih 12 godina mi smo

ulo`ili 1,3 milijarde evra u Srbiji

i apsolutno smo sigurni da je novac

uvek iskori{ten za ono za {ta je bio

i namewen.
U buxetu Srbije za narednu

godinu bi}e predvi|ene rezerva-

cije u iznosu od 10 odsto za slu-

~ajeve kada novac od donacija ne

bude iskori{ten nenamenski, ta-

ko da Vlada prakti~no ra~una sa

time da bi do 10 odsto iznosa do-

nacija EU moglo da bude potro-

{eno mimo predvi|enih uslova?
Na{a prednost je u tome {to uvek

mo`emo da produ`imo realizaciju na-

{ih projekata do osam godina od da-

nas. Ako doprinos srpske vlade, koji

je neophodan za svaki projekat, iz bi-

lo kog razloga ne mo`e da se sprove-

de, jer recimo srpska strana nije u

mogu}nosti da obezbedi sredstva ili

su se pojavili drugi prioriteti, mi

mo`emo da ~ekamo i nemamo potrebu

da dajemo novac.
Srbija i Nema~ka imaju vi{e

otvorenih pitawa i razli~ite

politi~ke stavove, po~ev od la-

`nih imigranata do situacije sa

Kosovom. Koliko bi ova sporna

pitawa mogla da uti~u na sprem-

nost Nema~ke da odobrava dona-

cije i kredite Srbiji, odnosno

da li postoji mogu}nost da Ne-

ma~ka upotrebi finansijske in-

strumente kako bi uticala na Sr-

biju da promeni svoju politiku,
recimo po pitawu Kosova, EU i

sli~no?
Rad na{eg ministarstva je deo ne-

ma~ke ponude, jesmo deo spoqne poli-

tike koju nudimo Srbiji, ali nikada

nismo zasnivali svoju podr{ku na ak-

tuelnim, dnevnim uslovima. [to se ti-

~e oblasti koje ste pomenuli, mi se

dr`imo pozicija EU i one su poznate

i uvereni smo da }e se kona~no pro-

na}i re{ewe.
Da li }e Nema~ka u doglednoj

budu}nosti pove}avati, smawiva-

ti ili dr`ati svoje kredite i do-

nacije na sada{wem nivou?
Nadam se da }e podr{ka biti sta-

bilna. Ne mogu ni{ta preterano da

predvi|am, ali nema nikakvih signala

od strane na{eg parlamenta ili buxe-

ta da }emo sredstva smawivati. Ne}e-

mo ih pove}avati, ali }e biti mawe-
vi{e jednaka. Ali, po{to neke zemqe

izlaze iz re`ima u kojem dobijaju na-

{u pomo}, na primer kao Hrvatska, ko-

ja }e postati ~lanica EU, novac koji

smo davali woj ostaje raspolo`iv za

ostale dr`ave.
Kako Nema~ka gleda na inten-

zivnu ekonomsku saradwu Srbije sa

Rusijom,naro~ito u domenu energe-

tike i kredita, poja~ano prisustvo

Kine ne samo u Srbiji ve} u celoj

Evropi i Turske, koja ubrzano radi

na poja~avawu svog prisustva u ce-

lom regionu,a znamo da je ohladila

svoje odnose sa EU?
To je potpuno odluka Srbije. Sa-

svim je razumno da Srbija gleda da do-

bije podr{ku i saradwu bilo koje dr-

`ave koja je spremna da joj je da pod

uslovima koji su bitni Srbiji, u vezi

s nezavisnosti i sli~nim stvarima.
Siguran sam da }e Srbija ubudu}e vr-

lo dobro znati, kao {to je i u pro-

{losti, ko su joj prijateqi i ko su po-

uzdani partneri. Mislim da }e ih Sr-

bija na}i svugde u svetu i da sam ja

Srbin, ja bih sara|ivao sa svima wi-

ma.
A. Milo{evi}

(Tekst je preuzet

iz lista "Danas")
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LEO KROJC, SAVEZNO MINISTARSTVO ZA EKONOMSKU

SARADWU NEMA^KE

Nema~ka poma`e modernizaciju

prenosa elektri~ne energije u Srbiji

Povoqan kredit Elektromre`i Srbije

Leo Krojc: Podr{ku Srbiji ne zasnivamo na dnevnopoliti~kim uslovima



D
ono{ewem nove Metodologije

za odre|ivawe cena elektri~ne

energije za javno snabdevawe,
koja se primewuje od 1. oktobra 2012.
godine, prestale su da va`e Metodo-

logija za obra~un cene elektri~ne

energije za tarifne kupce i Tarifni

sistem za obra~un elektri~ne energi-

je za tarifne kupce, doneti po Zako-

nu o energetici iz 2004. godine.
Novom Metodologijom izvr{ena su

samo neophodna prilago|avawa koja ne-

posredno proizilaze iz Zakona o ener-

getici iz 2011. godine,kako bi se obez-

bedio kontinuitet regulacije u ovoj

oblasti, a bez promene strukture i od-

nosa tarifnih elemenata i tarifa. Me-

|utim, nastavqa se analiza mogu}ih dru-

ga~ijih re{ewa u regulaciji cena javnog

snabdevawa (u odnosu na ona sadr`ana u

dosada{wem tarifnom sistemu), koja bi

doprinela efikasnijem kori{}ewu

elektroenergetskog sistema, uz ravno-

pravan tretman svih potro{a~a ~ije su

cene regulisane.
Taj zadatak je jednim delom pove-

zan i sa dono{ewem drugih podzakon-

skih akata ~ija priprema je u toku i

aktivnostima koje su u nadle`nosti

Vlade, a ti~u se uslova snabdevawa i

javnog snabdevawa. Bilo bi racional-

no da se ove aktivnosti sprovode pa-

ralelno i me|usobno uskla|uju.
Agencija je pripremila dokument:

„Uslovi za promene u regulaciji cena

elektri~ne energije za javno snabde-

vawe“, koji predstavqa analiti~ku

podlogu, ~iji je ciq da detaqnije

upozna, pre svega kupce energije, kao i

ostale zainteresovane, sa elementima

koji se moraju uzimati u obzir kada se

analizira, projektuje i predla`e

struktura tarifa, kao i da omogu}i

kvalitetniju ocenu pojedinih pred-

loga.
Agencija za energetiku pripremi-

la je dokument: „Uslovi za promene u

regulaciji cena elektri~ne energije

za javno snabdevawe“, kao analiti~ku

podlogu namewenu detaqnijem upoz-

navawu, pre svega kupaca energije, sa

elementima koji se moraju uzimati u

obzir kada se analizira, projektuje i

predla`e struktura tarifa, kao i da

omogu}i kvalitetniju ocenu poje-

dinih predloga.
R. E.
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S
trategija energetskog razvoja

Energetske zajednice (EZ), koja

identifikuje mogu}nosti siner-

gije i prioritetnih investicija na ni-

vou regiona u ciqu integrisawa u zajed-

ni~ku viziju, usvojena sredinom oktobra

u Budvi.Evropski komesar za energetiku,
Ginter Etinger saop{tio je da su na

sastanku Saveta ministara EZ, usvojene

zna~ajne odluke koje se odnose na daqi

razvoj regionalnog energetskog tr`i-

{ta, me|u kojima je i Strategija energe-

tike.
„EZ se suo~ava sa velikim investici-

onim izazovima, koji bi trebalo da osi-

guraju ravnote`u izme|u ponude i tra-

`we. Potrebno je investirati 39 mili-

jardi evra u sektor elektri~ne energije

do 2020. godine, {to je jedan od ciqeva

EZ“, kazao je Etinger.
On smatra da bi te investicije tre-

balo da budu u skladu sa projektima u

okviru EZ koji su u interesu svih ugo-

vornih strana.
„Savet ministara je doneo veoma va-

`nu odluku, daju}i instrukcije radnoj

grupi u okviru Energetske strategije ko-

ja treba da po~ne sa identifikacijom

projekata od interesa za EZ“, saop{tio

je Etinger.
Usvajawu Strategije su se, me|utim,

usprotivili predstavnici vi{e regio-

nalnih nevladinih organizacija, koje se

bave pitawima energetike i za{tite `i-

votne sredine.Oni su tra`ili da crno-

gorski ministar ekonomije, Vladimir

Kavari},koji predsedava Savetom mini-

stara EZ jugoisto~ne Evrope, odlo`i

usvajawe regionalne energetske strate-

gije.
Odlagawe su od Etingera tra`ili i

predstavnici ~etiri najve}e parlamen-

tarne grupe u Evropskom parlamentu, ne-

zadovoqni {to strategija nije pro{la

javnu raspravu.
Predstavnici organizacija SEE

Change Net, CEE bankwatch Network i
SEENET smatraju da se taj dokument ne

sme usvojiti zbog nedovoqne transpa-

rentnosti i nedostatka kvalitetne jav-

ne rasprave, ali i {tetnosti za zemqe

regiona.
Oni su upozorili da desetine mili-

ona gra|ana regiona nije imalo priliku

da saznaju {ta je zapravo predvi|eno

strategijom, kao i kada }e planirani

projekti do}i na naplatu kroz posku-

pqewe cena i poreza.
Potrebno je,tvrde predstavnici tih

organizacija da Savet ministara usvoji

odluku kojom }e biti obezbije|eno ade-

kvatno finansirawe i realizacija stra-

te{ke procjene uticaja na `ivotnu sre-

dinu, prije nego {to finalna verzija re-

gionalne energetske strategije bude

stavqena na usvajawe.
Oni tvrde i da Nacrt strategije ni-

je ispunio uslove iz takozvane Arhuske

konvencije koja predvi|a da takvi doku-

menti prije usvajawa moraju pro}i javnu

raspravu u kojoj bi sve zainteresovane

strane mogle da saop{te svoje stavove i

prigovore.
Kavari} je na sastanku podsetio da

se danas zavr{ava godina u kojoj je Crna

Gora predsedavala EZ.
„To je bio period izazovan sa stano-

vi{ta energetskog sektora. Desilo se

puno dobrih stvari sa stanovi{ta regu-

lative, kao i funkcionisawa EZ“, poru-

~io je Kavari}.

R. E.

AGENCIJA ZA ENERGETIKU

Regulacija cena – novi dokument 

SASTANAK U BUDVI

Usvojena Strategija razvoja Energetske zajednice



K
onferencija Metering Europe, 14.
po redu,odr`ana je u Amsterdamu

od 9. do 11. oktobra. Konferen-

cija je namewena stru~wacima za obra-

~un i merewe elektri~ne energije kako

distributivnih, tako i prenosnih kom-

panija.
Konferencija je radila u vi{e komi-

teta koji su se bavili smart metering-
om (pametnim merewima), smart grid (pa-

metnom mre`om), billing (obra~un)...
Osim uobi~ajenih tema – unapre|e-

wa smart metering-a, smart grid-a, billing-
a, jedna od va`nih tema bila je i virtual
power plant (VPP) - virtuelne elektra-

ne, koje su zapravo softverska optimi-

zacija proizvodwe u odnosu na potro-

{wu (softver koji u realnom vremenu

omogu}ava da se optimalno upravqa pa-

metnom mre`om).
Organizator tog presti`nog skupa

holandska je kompanija Synergy. Organi-

zuju se i regionalne konferencije, dok

je Metering Europe ujedno i svetski skup

u~esnika te Konferencije. Ove godine

bilo je prisutno vi{e od 10.000 u~e-

snika, a Konferenciju je pratila velika

izlo`ba merne opreme, konfiguracio-

nih alata, odnosno, sistem integratora

i sve prate}e opreme koja podr`ava

„pametna merewa“ i „pametnu mre`u“
(smart metering i smart grid).

I ove godine u radu Konferencije

u~estvovala su dva predstavnika EMS-a

– Aleksandra Igwatovi}, vode}i in-

`ewer iz Sektora za obra~un elektri~-

ne energije, i Branko Gruji~i}, glavni

in`ewer za merewe u Sektoru za mere-

we.Iz Srbije bilo jo{ 30-tak u~esnika,
u najve}em broju iz Elektroprivrede

Srbije.
- To je bila odli~na prilika da

predstavnici EMS-a kontaktiraju

proizvo|a~e merne opreme i softvera

za daqinsko o~itavawe brojila kakvi

se koriste i u na{oj kompaniji, ali i

razmena stru~nih iskustava. Predstav-

nici EMS-a imali su i priliku da se

upoznaju s najnovijim proizvodima

svetski najprestii`nijih proizvo|a~a

opreme za merewe kvaliteta naponskih

prilika. Takva oprema u budu}nosti }e

da bude veoma zna~ajan parametar za is-

poruku elektri~ne energije zbog viso-

kih zahteva deregulisanog tr`i{ta

elektri~ne energije, – ka`e Branko

Gruji~i}. Naime, poboq{awe parame-

tara za obra~un, boqe upravqawe mre-

`om, ve}a raspolo`ivost i pouzdanost

sistema uslovi su koji se moraju prime-

wivati u razvijenim tr`i{nim uslovi-

ma i predstavqaju legitimne zahteve

korisnika kako prenosne tako i di-

stributivne mre`e.
Bilo u radu Konferencije, bilo na

izlo`bi, bili su prisutni svi svetski

najzna~ajniji proizvo|a~i opreme, bro-

jila, sistem integratora, kao i vode}e

svetske kompanije za informacionih

tehnologija (IT), mre`nu opremu i te-

lekomunikacije: Oracle, T-mobile, Cisco,
Vodafone i drugi. Telekomunikacione

kompanije i kompanije za infromacione

tehnologije prepoznale su zna~aj te

Konferencije pa se redovno pojavquju u

velikom broju

P. Batini}
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U AMSTERDAMU OD 9. DO 11. OKTOBRA

Konferencija Metering Europe
- Posebna pa`wa merewu naponskih prilika. – U radu Konferencije

u~estvovala i dva stru~waka iz EMS-a

Stru~waci EMS-a u Amsterdamu

U[TEDE ELEKTRI^NE ENERGIJE

Eksperimentalna rasveta na tri lokacije u Beogradu

JKP Javna rasveta postavila

je u Beogradu na tri lokacije

eksperimentalne uli~ne svetiq-

ke. U Novom Beogradu rasveta je

postavqena na kraju Savskog ke-

ja prema Ostru`nici i, po{to

dosad nije bilo uli~nog svetla,
zaista pove}ava bezbednost, po-

sebno velikog broja rekreativa-

ca.
U gradu su svetiqke posta-

vqene pored jedne {kole i vrti-

}a.Uli~ne svetiqke dawu priku-

pqaju sun~evu energiju, ~ak i kad

ima oblaka, i tek bi {irom upo-

trebom trebalo da doprinose

u{tedi elektri~ne energije.
P. B.



K
rajem septembra u Vrwa~koj Bawi,u
organizaciji Nacionalnog komite-

ta CIRED Srbija odr`ano je 8.sa-
vetovawe o elektrodistributivnim mre-

`ama Srbije koje je okupilo u~esnike iz

celog regiona.Savetovawu je prisustvo-

valo 800 u~esnika,koji su razmatrali vi-

{e desetina prijavqenih radova. Od iz-

laga~a, na {tandovima su predstavqene

54 kompanije proizvo|a~a elektroopre-

me iz zemqe,regiona i Evrope.
Na sve~anom otvarawu Prof. dr

Dragoslav Jovanovi}, predsednik CI-
RED Srbija, istakao je da je CIRED or-

ganizacija koja postoji 40 godina i oku-

pqa 30 dr`ava iz celog sveta.Profesor

Jovanovi} je naglasio da su distribuci-

je za elektri~nu energiju modernizova-

ne,posebno posle deregulacije i ure|e-

wa tr`i{ta i da su nivo celokupnih

usluga prema potro{a~ima elektri~ne

energije podigle na vi{i i kvalitetniji

nivo, te da }e se sa takvim trendom na-

staviti.
On je najavio slede}i me}unarodni

skup u Stoholmu,odnosno 22.konferen-

ciju,za koju je,iz na{e zemqe,radove pri-

javilo, za sada, 16 autora iz oblasti

Upravqawa pametnim mre`ama, obnovqi-

vih izvora energije,kao i u{tede i spre-

~avawa gubitaka u distributivnim mre-

`ama, te odr`ivog razvoja, ina~e osnov-

nih tema koje su bile zastupqene na

osmom savetovawu.

Prvi ~ovek CIRED za Crnu Goru Ve-

limir Strugar govorio je o moderni-

zaciji EPCG i izgradwi novih distribu-

tivnih transformatorskih stanica.Po-

sebno je naglasio da je Crna Gora posta-

la lider u regionu po ugradwi novih

tehnologija,odnosno brojila koja funk-

cioni{u po novim, pametnim, principi-

ma. Brojila se proizvode u Italiji, a do

sada ih je ugra|eno 40 hiqada od plani-

ranih 175 hiqada do 2014. godine,naveo

je Strugar.
Ispred JP EPS prisutne je pozdra-

vio dr Aca Markovi}, predsednik

Upravnog odbora tog preduze}a. Prema

wegovim re~ima, iza CIREDA stoje emi-

nentni stru~waci iz oblasti energeti-

ke, koji se bave veoma va`nim i aktuel-

nim pitawima iz oblasti distribucije

elektri~ne energije. Pored energeti~a-

ra,tu su i ekonomisti koji ukazuju da jav-

na preduze}a trebalo da budu motor,od-

nosno pokreta~ka snaga u prevazila`e-

wu globalne krize, po{to mogu da upo-

trebe i usvoje nove tehnologije i imaju

stru~ne kadrove.On je podsetio i na ne-

davno odr`ani me|unarodni skup u Pri-

vrednoj komori Srbije posve}en ener-

getici, uz konstataciju da se gotovo sve

dr`ave u okru`ewu susre}u sa identi~-

nim problemima u toj oblasti. Kao i u

svetu, kori{}ewe obnovqivih izvora

elektri~ne energije jedna je od najaktu-

elnijh tema u ~itavom regionu.
Pismom se u~esnicima savetovawa

obratio i Joan Ro{ka, predsednik CI-
RED Rumunije, sa idejom da se oformi

regionalni CIRED pod okriqem Rumuni-

je, Srbije i Crne Gore.
Franti{ek Viribalika, predsed-

nik CIRED Republike ^e{ke govorio je

o obnovqivim izvorima elektri~ne

energije, upotrebi zelene energije, de-

regulaciji u energetici i planu razvoja

energetike u ^e{koj do 2040. godine.
Herbert Hajrhofl, predsednik me|u-

narodnog CIRED govorio je o smawewu

celokupne emisije ugqen dioksida u sve-

tu, ve}em kori{}ewu obnovqivih izvora

elektri~ne energije,decentralizovanim

generatorima male snage sa velikim

oscilacijama, ure|ewu tr`i{ta elek-

tri~ne energije na kojima tra`wa sve vi-

{e raste.Govorio je i o investicijama i

deregulacijama u pojedinim evropskim

elektroprivredama.
M. Vukas
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Bezbednost i rukovawe

podacima

Vladan Josipovi} iz Pogona

prenosa Vaqevo u JP EMS, na

osmom savetovawu CIRED predsta-

vio je svoj rad pod nazivom Bez-

bednost i rukovawe podacima u

pametnim mre`ama (SMART GRID).

[ta je CIRED?
Me|unarodna konferencija o elektrodistribuciji - CIRED (skra}eni-

ca od Congres International des Réseaux Electriques de Distribution; Internati-
onal Conference on Electricity Distribution) je udru`ewe koje okupqa zainte-

resovane stru~wake iz oblasti elektrodistributivne delatnosti: naj{iri

krug stru~waka iz distributivnih preduze}a, sa instituta i fakulteta,
proizvo|a~e opreme i davaoce usluga, dobavqa~e i potro{a~e, regulatore.
Ciq CIRED-a je, prema Statutu, pove}awe stru~ne kompetencije i sposob-

nosti, ve{tine i znawa, u naj{irem podru~ju elektrodistributivne delat-

nosti, ukqu~uju}i distribuiranu proizvodwu.CIRED je neprofitna i nevla-

dina organizacija registrovana u Belgiji, ~ija je delatnost zasnovana na na-

cionalnim i povezanim nacionalnim ograncima.

Sve~ano otvarawe 8. CIRED Srbija

SAVETOVAWE CIRED U VRWA^KOJ BAWI

Pametne mre`e

i obnovqivi izvori 



O
vogodi{wi petnaesti Simpozijum

"Upravqawe i telekomunikacije u

elektroenergetskom sistemu" ko-

ji je odr`an od 14.do 16.oktobra u Do-

wem Milanovcu u hotelu "Lepenski vir",
okupio je veliki broj stru~waka iz

oblasti elektroenergetike,iz Srbije i

Republike Srpske.Organizator Simpo-

zijuma bio je Srpski nacionalni komi-

tet CIGRE.
Na sve~anom otvarawu, pored osta-

lih, govorili su izvr{ni direktor za

prenos elektri~ne energije u EMS-u
Neboj{a Petrovi} i savetnik gene-

ralnog direktora EMS-a za tehni~ka pi-

tawa mr Gojko Dotli}.
Neboj{a Petrovi}, govore}i o raz-

vojnim projektima EMS-a,naveo je pored

ostalih i pilot projekat potpune pri-

preme i rada transformatorskih stani-

ca 400 kV i 220 kV bez posade u Elek-

tromre`i Srbije.
"Od 2006. i 2007. kada je pu{tawem u

pogon TS 400/110 kV Jagodina 4 i Som-

bor 3 sa tehnolo{ki potpuno novom in-

tegracijom sistema za{tite i upravqawa

u ovim transformatorskim stanicama

omogu}eno je, u skladu sa projektnim za-

dacima i drugim zahtevima EMS-a,da ovi

objekti budu funkcionalno spremni 90
odsto za daqinsko upravqawe iz upra-

vqa~kih centara Elektromre`e Srbije",
rekao je Petrovi}, preciziraju}i da ak-

tuelna rekonstrukcija TS i izgradwa

novih omogu}iti potpunu primenu da-

qinskog upravqawa, {to ukqu~uje i pot-

puno nadgledawe i upravqawe sopstve-

nom potro{wom ovih objekata, komando-

vawe rastavqa~ima i tako daqe.

Simpozijum,~iji su pokroviteqi bi-

li "Elektromre`a Srbije" i "Elektro-

privreda Srbije", otvorio je predsed-

nik Upravnog odbora EPS-a dr Aca

Markovi}.
Teme o kojima se diskutovalo na ovo-

godi{wem Simpozijumu odnosile su se

na stawe izgra|enosti tehni~kog siste-

ma upravqawa prenosnom mre`om Srbi-

je, nove poslovne procese i sa wima po-

vezane potrebe u domenu operativnog

planirawa, upravqawa i eksploatacije

elektroenergetskog sistema,a govorilo

se i o kvalitetu elektri~ne energije i

pouzdanosti elektroenergetskog siste-

ma u novim uslovima koje kreiraju tr`i-

{te i nove energetske tehnologije.
U grupi C2:"Upravqawe i eksploata-

cija elektroenergetskog sistema" bilo

je prijavqeno 9 referata,me|u kojima su

i oni ~iji su autori zaposleni u JP EMS.
U radu "Povezivawe TS 220/110 kV

[abac 3 i TS 220/110 kV Vaqevo 3",
autora Ivice Gagi}a,Dragana Kara-

novi}a i Milana Stojanovi}a,u kon-

tekstu naglog pove}awa potro{we elek-

tri~ne energije, dok sa druge strane

imamo ograni~ewa uslovqena postoje}im

stawem prenosne mre`e, instalisanim

kapacitetima u trafostanicama i nedo-

voqnim resursima za izgradwu novih

elektroenergetskih objekata, skrenuta

je pa`wa na jednu od mogu}nosti da se uz

minimalna ulagawa mogu posti}i veoma

veliki rezultati.Pri tom bi,kako je re-

~eno, pored sigurnosti rada prenosnog

sistema, bio omogu}en i kvalitet ispo-

ru~ene energije.
"Izme|u ostalog,uo~eno je da konzum-

no podru~je [apca ima stalnu tendenci-

ju pove}awa potro{we elektri~ne ener-

gije,pristi`u novi zahtevi za pove}awe

snage postoje}ih kupaca, ali i za pri-

kqu~ewe novih. Postoje}a infrastruk-

tura je nedovoqna, a u nekim podru~jima

su veoma lo{e naponske prilike", rekao

je analiti~ar u RDC Vaqevo Ivica Ga-

gi}, nagla{avaju}i da se ~ak i obavqawe

pojedinih redovnih godi{wih remonata

povremeno dovodi u pitawe jer nema al-

ternativnog napajawa pojedinih delova

konzuma ili je ugro`ena sigurnost rada

elektroenergetskog sistema na tom

podru~ju.
"Analizu rada dela elektroenerget-

skog sistema Srbije u nadle`nosti Re-

gionalnog dispe~erskog centra (RDC)
Novi Sad,u slu~aju izgradwe dalekovoda

110 kV, izme|u TS 110/20 Novi Sad 5 i
TS 110/35/20 Novi Sad 7", ~iji su auto-

ri Rajica Dragi}evi},Dragan Kara-

novi}, Slavi{a ]uk i Milan Stoja-

novi}, predstavio je rukovodilac RDC

Rajica Dragi}evi}.
"U radu smo analizirali tokove

snaga u mre`i za izabrane, karakteri-

sti~ne, re`ime pri istovremenoj ne-

raspolo`ivosti oba transformatora

400/110 kV u TS Novi Sad 3 i razmo-

trili mogu}nost povezivawa TS Novi

Sad 3 i TS Novi Sad 7, dalekovodom

110 kV. Analizom je pokazano da }e se,
pri ispadu oba transformatora

400/110 kV u TS Novi Sad 3, uz posto-

jawe novog dalekovoda, konzum TS No-

vi Sad 3, odr`ati na 110-kilovoltnoj

mre`i, u svim re`imima rada", ka`e

Dragi}evi}.
Referate na ovogododi{wem Me-

|unarodnom Simpozijumu CIGRE Sr-

bija, ispred "Elektromre`e Srbije"
predstavili su i Dejan Markovi} i

Aleksandar Krsti}- "Usagla{avawe

rada u domenu upravqawa elektroe-

nergetskog sistema na podru~ju PD Ju-

goistok, u svetlu novog Zakona o

energetici", potom Nikola Obrado-

vi} i Du{ko Tubi} - "Odstupawe

u~estanosti u sinhronoj oblasti

Kontinentalna Evropa". Autori refe-

rata "Koordinisano upravqawe tran-

sformatora sa pomerajem" bili su Sr-

|an Suboti} i Ivan Trkuqa, dok su

referat "Implementacija despe~er

trening simulatora (DTS) i poboq-

{awe rada paketa EMS" predstavili

Jelena Veselinovi} i Nikola Ob-

radovi}.
S.Eker
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EMS ve} godinama glavni pokroviteq Simpozijuma

ME\UNARODNI SIMPOZIJUM CIGRE SRBIJA

Zapa`eno u~e{}e stru~waka iz EMS-a

Tradicija duga 60 godina

Srpski nacionalni komitet

CIGRE uspe{no deluje 60 godina.
^lanovi CIGRE Srbija, koji dola-

ze iz elektroprivrede, elektroin-

dustrije, instituta, obrazovnih

ustanova i drugih kolektiva, u~e-

{}em u radu ove organizacije do-

bijaju mogu}nost za usavr{avawe i

oboga}ivawe znawa i iskustava,
ali i priliku za stru~nu afirma-

ciju u zemqi i svetu.
"Elektromre`a Srbije" ve} go-

dinama je glavni pokroviteq Sim-

pozijuma, kao i Savetovawa CIGRE
Srbija, koje se odr`ava svake go-

dine.



P
rojekat Implementacije Integri-

sanih menaxment sistema (IMS) u
JP Elektromre`a Srbije je u zavr-

{noj fazi koja podrazumeva usvajajawa
procedura,uputstava i drugih dokumena-
ta IMS-a. Radi boqe implementacije

IMS-a,Centar za upravqawe kvalitetom

je u vezi pristupa i distribucije doku-

menata, dao projektni zadatak zaposle-

nima iz Centra za informacione siste-

me da prona|u model veb portala koji bi

odgovarao potrebama zaposlenih u

EMS-u. Jelena Luki} i Vladimir Pe-

trovi} iz Centra za informacione si-

steme su veoma brzo i efikasno prila-

godili portal zahtevima, a za re{ewe su

izabrali AlFresco share portal, nakon

~ega su realizovali obuku za ~lanove

Odbora za kvalitet i odr`ivi razvoj.
Kori{}ewem portala kroz internu

mre`u preduze}a omogu}uje se brzo,kom-

forno i lako pristupawe dokumentima

IMS. Tako|e, kori{}ewem portala

obezbe|ena je i pouzdanost u smislu

pra}ewa i kontrole upotrebe dokume-

nata, blagovremenog povla~ewa starih i

objavqivawa novih verzija dokumenata

IMS, tako da relevantne verzije doku-

menata koje se primewuju budu uvek ras-
polo`ive na mestu kori{}ewa. Doku-

mentacija mo`e biti u bilo kom obliku

ili na bilo kom tipu medijuma.

Deo portala na kome se nalaze doku-

menta IMS se naziva: sajt Integrisani

menaxment sistemi/Biblioteka dokume-

nata/Dokumenta IMS.
Zaposleni su obave{teni o na~inu

pristupa i kori{}ewa Portala, putem

cirkularnog mejla, u kome je kao prilog

dostavqeno korisni~ko uputstvo, a koje

se nalazi i naWIKI strani.
Implementacija Integrisanih me-

naxment sistema (IMS) predvi|a usvaja-
jawe procedura,uputstava i drugih doku-

menata IMS, nakon ~ega slede interne

provere u okviru kojih }e se utvrditi

stepen po{tovawa tih dokumenata i wi-

hove usagla{enosti za zahtevim standar-

da ISO 9001:2008, ISO 14001:2004 i

ON?A? 18001:2008.
Interne provere }e realizovati tim

internih proverava~a JP EMS-a koji ob-

uhvata dvadeset i osam zaposlenih iz

razli~itih organizacionih delova

preduze}a, a koji su pro{li obuku za in-

terne proverava~e za standarde: ISO
9001:2008, ISO 14001:2004 i ONSAS
18001:2008. Nakon zavr{etka interne

provere bi}e izvr{ena eksterna prove-

ra od strane izabranog Sertifikacio-

nog tela.
Kako bi se {to efikasnijim u~inile

procedure i dokumenta u~inila dostpu-

nim, EMS se opredelio za elektronske

forme dokumenata, kao savremen oblik

izrade i wihovog ~uvawa.Time se dopri-

nosi i u{tedama preduze}a, a smawenom

potro{wom papira doprinosimo o~uva-

wu `ivotne sredine. Sva usvojena doku-

menta IMS i odobrena od strane gene-
ralnog direktora,time postaju obavezu-

ju}a za primenu,postavqaju se na portal,
kome mogu pristupiti (sa statusom ko-

risnika) svi zaposleni u EMS-u, a koji u

svom poslu koriste ra~unar i povezani

su na ra~unarsku mre`u.

S. Stankovi}
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Centar za upravqawe kvalitetom: primena najmodernijih softverskih re{ewa

IMPLEMENTACIJA INTEGRISANIH MENAXMENT SISTEMA U EMS

Sistem za upravqawe dokumentacijom

Alfresco share

M
e|unarodni festival inovacija,
znawa i stvarala{tva“Tesla fest

2012” ,odr`an od 12.do 15.okto-

bra u Sportskom i poslovnom centru

“Vojvodina” u Novom Sadu, 26. godinu za

redom, okupio je inovatore, pronalaza~e

i preduzetnike iz nekoliko evropskih

zemaqa.
Nagrada za najboqi pronalazak na

„Tesla festu” dodeqena je Goranu Mi-

ti}u iz Ni{a, o kome je list EMS pisao

pro{le godine, kada je, tako|e, nagra|en

na ovom festivalu za svoje pronalaske.
Ove godine najvi{e priznawe dobio je za

patentirana dva pronalaska: za za{titu

od strujnog udara i za{titu elektri~nog

brojila od uticaja magnetnog poqa.
Zlatnu plaketu za najuspe{nijeg mla-

dog pronalaza~a dobio je Tama{ Sal-

mi iz Novog Sada za elektri~ni trajk -
vozilo za li~ni transport koji ima ori-

ginalan dizajn i tehni~ko re{ewe,dok je

najuspe{nija `ena pronalaza~ bila Ja-

sna Savi}.Ona je nagra|ena za termovu-

neni program koji sadr`i vi{e patenti-

ranih pronalazaka koji su proizvedeni i

plasirani na tr`i{te, a koriste se i u

medicinskoterapeutske svrhe.
Ovogodi{wi “Tesla fest” otvoren

je 12. oktobra, na dan kada je 1887. godi-

ne Nikola Tesla prijavio svoj prvi pa-

tent u obalsti polifaznog sistema pre-

nosa elektri~ne energije ameri~kom Za-

vodu za patente.
"Tesla fest", 26. godinu za redom,

organizuju Me|unarodna organizacija

za intelektualnu svojinu, Republi~ki

zavod za intelektualnu svojinu, Fakul-

tet tehni~kih nauka Univerziteta u

Novom Sadu i Savez pronalaza~a Voj-

vodine. Festival je prerastao u zna~a-

jan privredni,nau~ni,kulturni doga|aj

u zemqi i regionu gde se afirmi{u

inovacije, pronalaza{tvo i intelektu-

alna svojina kao va`an faktor ekonom-

skog i tehnolo{kog razvoja i dopri-

nosi uspostavqawu konkretnih po-

slovnih aran`mana i br`oj realizaci-

ji pronalazaka i drugih pronalaza~kih

zamisli.
S. Eker

ME\UNARODNI FESTIVAL INOVACIJA U NOVOM SADU

Tesla fest 2012



[
ta povezuje: obra~un elektri~ne

energije,modelirawe i upravqa-

we bespilotnim letelicama i

re`iju i snimawe. Ako ste odgovorili -
apsolutno ni{ta,odgovor je neta~an.Ta-

~an odgovor je - Dejan Kremi}, za pri-

jateqe i kolege poznatiji kao Krema.
Drugo pitawe - mo`e li ne~iji hobi, tj.
daqinsko upravqawe bespilotnim lete-

licama pomo}i preduze}u ~ija je osnovna

delatnost prenos elektri~ne energije?
Ako ste odgovorili - ne, nikako, to je

jo{ jedan neta~an odgovor.
Kada je bio pred{kolac,kako i doli-

kuje onome ko je u tom "ozbiqnom" dobu

i na `ivotnoj prekretnici, ~vrsto je

odlu~io: "Kad porastem bi}u pilot!" Ro-

diteqi tom wegovom odlukom, isposta-

vi}e se kasnije,nisu bili naro~ito odu-

{evqeni.Strepwa sa kojom bi do~ekiva-

li svaki novi dan, pitaju}i se da li }e

dana{wi let u nebo bezbedno pro}i bi-

la je ja~a od voqe da podr`e sina u toj

odluci. Ali, i Krema je mudar bio. Imao

je plan B, za slu~aj da roditeqi ostanu

~vrsti pri svojoj odluci. Posvetio se

modelirawu aviona, helikoptera i dru-

gih letelica i ve} tada znao da }e to

biti put ka ostvarewu `eqe.Istina,sa-
mo delimi~no.Ali i to delimi~no, shva-

tio je mnogo godina kasnije, bilo je sa-

svim dovoqno da bude sre}an,zadovoqan

i ostvaren. Bogami, i roditeqi su bili

sre}ni i mirno spavali, jer je Krema

"stajao ~tvrsto na zemqi", dok je svoje

letelice "dizao" u nebo.

Dok je, najpre kao pred{kolac, a po-

tom i tokom {kolovawa modelirao lete-

lice, ~emu ga je podu~avao otac (kasnije

je Krema prevazi{ao i svog mentora, ali

ne}emo sad o tome), nije ni sawao da }e

mu upravo taj hobi omogu}iti da u~e-

stvuje u jednom epohoalnom otkri}u,
istorijski zna~ajnom za arheologiju (o
tome }emo u nastavku),da }e svojoj mati~-

noj firmi mo}i da ponudi ono {to ne

poseduje nijedna druga kompanija u ze-

mqi,kao ni to da }e ga taj hobi odvesti

i u umetni~ke vode,u ~emu }e,tako|e,ka-

liti zanat.
"Moja velika qubav je vazduhoplov-

stvo. Ujedno, kada su se ra~unari pojavi-

li u nekom prihvatqivijem obliku, po-

stali su i oni deo mog interesovawa,ta-

ko da mi je ta sprega znawa puno pomogla

u upravqawu bespilotnom letelicom",
ka`e u razgovoru za list EMS Dejan

Kremi}, tehni~ar za obradu podataka u

Nacionalnom dispe~erskom centru

(NDC) EMS-a, gde radi od 2005, a pret-

hodnih 12 godina bio je zaposlen u Slu-

`bi za merewe i obra~un elektri~ne

energije u EPS-u.
Pilota`om se bavi od 1995. godine.

Leteo je na vi{e tipova sportskih avi-

ona, UTVA 75, Cessna150, Piper Cub, Pip-
per Warrior, Cessna 210. Aviomodelar-

stvo mu je hobi iz pred{kolskih dana.
"To je vrlo {iroka disciplina i ima

puno kategorija. Moja omiqena su RC

(radio kontrol modeli),kojima upravqa-

mo radio kontrolom, a postoje i akro-

batski modeli", ka`e Dejan.
Ove godine Dejan je, zajedno sa svo-

jim prijateqem, profesionalnim foto-

grafom, prof. Nenadom Petrovi}em,
sastavio visokotehnolo{ku letelicu,
oktokopter, sa osam elektromotora ko-

ja slu`i za aerofoto snimawe.Letelica

je izuzetno slo`ena sprava i Dejanov

posao je da daqinski upravqa wome, dok

Nenad upravqa fotoaparatom, instali-

ranim na letelicu. Da bi posao dobro

uradili, najva`nija je wihova me|usobna

komunikacija i to da se savr{eno dobro

razumeju. Wihov posao veoma je sli~an

poslu jedne filmske ekipe i u takvoj po-

stavci Nenad je rediteq i snimateq, a

Krema wegov asistent.
Upravo gorepomenuti oktokopter

glavni je "krivac" {to su Dejan i Nenad,
ovoga leta bili ne samo svedoci, ve} i

u~esnici jednog epohalnog otkri}a,koje

je zainteresovalo paleontologe sa pre-

sti`nih svetskih univerziteta - otkri-

}u novog fosila xinovskog mamuta, na

povr{inskom kopu ugqa u Starom Ko-

stolcu.
"Toga dana smo, na poziv Arheolo-

{kog instituta SANU, bili samo gosti

tokom iskopavawa. Me|utim, desilo ne-

{to potpuno neo~ekivano! Ba{ toga da-

na mladi doktorandi prona{li su kosti

ogromnog mamuta. Bio je to izazov i za

Nenada i mene,pa smo ceo proces snima-

li oktokopterom", se}a se Krema ovog

nesvakida{weg iskustva, kada su kao le-

ta~ko-snimateqska ekipa, oktokopte-

rom,koji je nalik metalnom pauku sa osam

helikopterskih elisa, nosio kameru i

snimao istorijski momenat iskopavawa

fosila mamuta.
"Najva`nije pravilo je da obezbedi-

mo bezbednost svih koji se nalaze u bli-

zini letelice i u vazduhu gde ona leti,
kako niko ne bi bio povre|en,usled mo-

gu}eg neplaniranog i nekontrolisanog

pada. Na`alost, to je uvek najbolnija

stvar u svakom vidu vazduhoplovstva, ta-

ko i se meni kao modelaru de{avalo da

padne letelica, ali bez ikakvih posle-

dica", ka`e Dejan.
Sawa Eker
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DEJAN KREMI], TEHNI^AR ZA OBRADU PODATAKA

U NDC EMS-a

Uvek na visini zadatka

Slede}i poduhvat - termovizijska kamera

na bespilotnoj letelici

Po{to je ove godine, sa Nenandom Petrovi}em, uspe{no poleteo bespilotnu

letelicu,posle ~ega su dobili vrhunske snimke iz vazduha visoke rezolucije,sle-

de}i korak koji planiraju jeste implementacija termovizijske kamere i kamere za

snimawe korone i parcijalnih pra`wena na sistemima dalekovoda.Kada taj proje-

kat budu zavr{ili posta}e prvi na ovim prostorima koji su tako ne{to uradili.
"To se ina~e u svetu radi iz pravih letelica,naj~e{}e helikoptera,i naravno

takav vid vazdu{ne inspekcije vodova izuzetno je skup.Na{ projekat koji podrazu-

meva da bespilotna letelica ponese opremu za snimawe, u~inili bismo tu situa-

ciju daleko prihvatqivijom za sve subjekte.Naravno,da mi je `eqa da taj projekat

prvo ponudim svojoj firmi", najavquje Dejan Kremi}, preciziraju}i da mi u{tede

bile zna~ajne, jer je do sada za isti posao morao da se anga`uje pravi helikopter,
koji daleko nadma{uje cenu ovog projekta.

Optokopter na iskopavawu fosila mamuta u Viminacijumu



S
a namerom obezbe|ewa i o~uva-

wa fizi~ke i zdravstvene spo-

sobnosti zaposlenih, kao i

zbli`avawa i upoznavawa ~lanova

Sindikata EPS, krajem septembra u

Novom Sadu odr`ani su 37. Sportski

susreti koordinacija za proizvodwu

ugqa (PD RB „Kolubara“ Lazarevac, JP

PK „Kosovo“ Obili}, JP „PEU“ Resa-

vica i PD PK „Kostolac“ Kostolac),

za proizvodwu termoenergije (PD TE

„Nikola Tesla“ Obrenovac, JP TE

„Kosovo“ Obili}, PD TE „Kostolac“
Kostolac i PD „Panonske elektrane“
Novi Sad), za proizvodwu hidroener-

gije (PD „\erdap“ Kladovo i PD

„Drinsko-limske HE“ Bajina Ba{ta) za
distribuciju elektri~ne energije

(PD „Elektrodistribucija Beograd“
Beograd, PD „Jugoistok“ Ni{, PD

„Elektrovojvodina“ Novi Sad, PD

„Centar“ Kragujevac, PD „Elektrosr-

bija“ Kraqevo i JP „Elektrokosmet“
Pri{tina) i „Pete“ koordinacije (JP
EPS Direkcije, Epsturs i Sindikat

EMS). Vi{e od 50 ~lanova Sindikata

EMS u ekipi V koordinacije u~estvo-

valo je u slede}im takmi~arskim di-

sciplinama: Mali fudbal, Ko{arka,
Streqa{tvo, Stoni tenis, Kuglawe,
[ah, Ribolov, Nadvla~ewe konopca,
Plivawe, Odbojka i Pikado. Ekipa V
koordinacije osvojila je ~etvrto me-

sto u generalnom plasmanu, nekoliko

ekipnih i pojedina~nih odli~ja i pe-

har za Ferplej.
M. A.
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Takmi~ewe i dru`ewe u Novom Sadu

Z
a odmarawe od stresnog

posla,za obnavqawe fi-

zi~kih i psihi~kih sna-

ga najefikasniji je aktivan

odmor. Redovna „jesewa“ pre-

vencija radne invalidnosti u

organizaciji Sindikata EMS

realizovana je nedavno u ho-

telu „Jezero“ na Peru}cu. Na

rekreaciji je boravila grupa

od 48 zaposlenih koji su bi-

li sme{teni u hotelu i bun-

galovima,u aran`manu na bazi

sedam punih pansiona. Pro-

gram je bio ispuwen raznim

aktivnostima: Poseta HE i

RHE Bajina Ba{ta, nezaborav-

ni spust ~amcima niz Drinu

do Skelana,vo`wa brodom po

jezeru,izlet na Mokru Goru i

vo`wa muzejskim vozom „No-

stalgija“ na ~uvenoj relaciji

„[arganska osmica“, poseta

Drvengradu, poseta manasti-

ru Ra~a, ru~ak u prirodi na

izvoru re~ice Bistrice (jag-
we i prase na ra`wu, zemqani

sudovi, pi}e hla|eno u re~i-

ci...) i sve~ana ve~era sa muzi-

kom.U ambijentu kakav mogu da

pru`e samo planina Tara i

reka Drina, uz predivno vre-

me svih sedam dana, rekrea-

tivci su odmarali, kupali se

i dru`ili, a ribolovci su

posebno u`ivali u dobrom

ulovu,pa je u vi{e navrata bi-

lo kuvawa ribqe ~orbe kao i

pr`ewa ribe na ekolo{kom

ro{tiqu – talandari, uz pe-

smu, svirku i dobro raspolo-

`ewe ostajalo se do duboko u

no} pored vatre.
D. Marjanovi}

U
organizaciji sindikata

direkcije EMS-a i sin-

dikata Pogona Beograd,
sredinom oktobra organizo-

van je jednodnevni izlet u Ba-

wu Er`ebet u Morahalomu u

Ma|arskoj, koja se nalazi 20
km od granice sa Srbijom. Na

izlet je i{lo trideset i

{est ~lanova sindikata. Po

re~ima Irene Pejovski, vo|e

puta i predsednice sindika-

ta direkcije EMS-a, u~esnici

su bili veoma zadovoqni i Ba-

wa je u potpunosti ispunila

sva o~ekivawa. Bawa ima tri-

naest bazena, le~ili{te i

velnes, infra i finsku saunu.
Voda u Bawi sti`e sa dubine

od 660 metara,a tempteratura

je 39.5 stepeni, lekovita je i

sadr`i alkali hloride i jod i

slu`i za le~ewe oboqewa

ki~me, reume mi{i}a i le~ewe

ginekolo{kih problema.
S. S.

PREVENCIJA RADNE INVALIDNOSTI

Rekreacija na jezeru Peru}ac

POSETA MA\ARSKOJ

Opu{tawe u bawi Er`ebet



U
sklopu sportske kompo-
nente UNICEF programa

„[kola bez nasiqa“ , kra-
jem septembra na Adi Ciganliji

odr`an je ko{arka{ki Fer Plej

turnir na kome je,u ime Preduze-
}a,u~estvovala i ekipa Sindika-
ta JP Elektromre`a Srbije. Uz

JP EMS, prisutne su bile i eki-
pe: Eurobank EFG, Coca-Cola
HBC Srbija, OTP banka, Tele-
kom Srbija, Delta \enerali

osigurawe, Press i ambasada

Australije.Pobednik turnira je

tim Eurobank EFG, a ekipa Sin-
dikata JP EMS je pokazala zavid-
no ko{arka{ko ume}e.

Koordinator ekipe EMS-a
bio je aktivista UNICEF -a Mi-
roslav Vukas, a na terenu su se

borili Marko Mom~ilovi},
Aleksandar Petkovi}, Ste-
van Kon~ar, Boris Su{i},
Darko ]ota, Nemawa Gak,

Vladica Nikoli} i kapiten

Sr|an Stankovi}.
Sredstva prikupqena od

kotizacija, koje su ekipe upla-
tile za u~e{}e na turniru,bi}e

investirana u izradu digitalne

platforme koja }e obuhvatiti

celokupno znawe i iskustvo

ste~eno tokom sedam godina

sprovo|ewa programa „[kola

bez nasiqa“.Platforma }e omo-
gu}iti razmenu znawa me|u svim

akterima {kolskog `ivota,a sa-
dr`aj }e biti dostupan i rodi-
teqima i stru~noj javnosti.
Koncept Fer-plej takmi~ewa

poma`e da deca u~e o solidar-
nosti,nenasilnoj komunikaciji,
uva`avawu drugih i fer-plej

nadmetawu. Po re~ima Mirosla-
va Vukasa, ekipa sindikata JP

EMS i ubudu}e }e u~estvovati

na humanitarnim turnirima u

organizaciji UNICEF-a.

M. B.

SINDIKALNE AKTIVNOSTI 25

N
ovo Poslovodstvo JP EMS je pri-

hvatilo predlog sindikalne

Centrale da se nastavi socijal-

ni dijalog. Aleksandra Nauparac, za-

menik generalnog direktora JP EMS,
ovla{}ena od Poslodavca za kontinui-

rani bipartitni socijalni dijalog sa

Sindikatom EMS i tripartitne prego-

vore sa Osniva~em, u~estvovala je u radu

22.sednice Izvr{nog odbora Sindikata

EMS, odr`ane 5. oktobra godine u Beo-

gradu. U svom prvom obra}awu sindikal-

nim aktivistima ona je izrazila zado-

voqstvo i ~ast {to je postala ~lan ko-

lektiva i obe}ala je da }e novo poslo-

vodstvo nastaviti i unaprediti part-

nerski odnos sa Sindikatom EMS i u~i-

niti sve da se odr`i dostignuti nivo

standarda zaposlenih, sa posve}ivawem

posebne pa`we bezbednosti i zdravqu

na radu - nabavci najkvalitetnije li~ne

za{titne opreme i kontinuiranoj eduka-

ciji zaposlenih. Kao ekspert sa vi{ego-

di{wim iskustvom u organizacionoj

transformaciji i redizajnirawu proce-

sa poslovawa, predlo`ila je da Sindi-

kat EMS aktivno u~estvuje u utvr|ivawu

socijalnih kriterijuma prilikom utvr-

|ivawa eventualnih vi{kova zaposlenih.
Milovan Andri}, predsednik Sin-

dikata EMS je u ime svih sindikalnih

aktivista obe}ao sna`nu podr{ku

ostvarewu vizije novog poslovodstva i

svim budu}im naporima da adekvatnom

reorganizacijom unapredi poslovawe JP

EMS,ali je naglasio da se prvo mora re-

{iti problem koji je uneo dosta nemira

i nezadovoqstva me|u zaposlenima, na-

stao dono{ewem Zakona o utvr|ivawu

maksimalne zarade u javnom sektoru.Sin-

dikat se prikqu~uje nastojawima Poslo-

davca da problem re{i institucional-

no, odnosno podr`ava obrazlo`en zah-

tev generalnog direktora upu}en Osni-

va~u za izuzimawe JP EMS iz pomenutog

Zakona, u protivnom }e se ~lanovi Sin-

dikata EMS prikqu~iti protestnim i

{trajka~kim aktivnostima vi{ih sindi-

kalnih centrala.

M.A.

Nastavak i unapre|ewe partnerskog odnosa Poslovodstva i Sindikata

SEDNICA IZVR[NOG ODBORA SINDIKATA EMS

Nastavqen socijalni dijalog

SINDIKAT JP EMS U AKCIJI UNICEF-a

Humanitarni ko{arka{ki

turnir na Adi Ciganliji



L
ekovite biqke veko-

vima se koriste u na-

rodnoj i tradicio-

nalnoj medicini za le~ewe

mnogih bolesti i o~uvawe

zdravqa qudi. Stari Slo-

veni su znali za lekovito

dejstvo mnogih biqaka, pa

se to iskustvo prenosilo

kroz narodno pam}ewe sve

do danas. Vi{egodi{wi rad

na prikupqawu podataka o

vrstama i rasprostraweno-

sti vi{e od 10.000 vrsta

lekovitih biqaka, kao i o

wihovoj upotrebi, doveo je

do razvoja fitoterapije,
vrste le~ewa koja se zasni-

va na upotrebi lekovitih

biqaka.

@alfija

(Salvia officinalis)

@alfija, u narodu po-

znata kao kaduqa ili pito-

mi pelin, jedna je od najsta-

rijih lekovitih biqaka.
Naziv poti~e od latinskog

glagola „salvare“ {to zna-

~i spasavati, spasti, izle-

~iti. Glavni lekoviti sa-

stojak `alfije je isparqi-

vo i mirisno etarsko uqe,
koje se dobija iskqu~ivo iz

lista kada `alfija po~ne

da cveta, naj~e{}e u maju.
Moderna medicina i nauka

dokazale su da `alfija ima

mnogobrojna blagotvorna

dejstva:
• Deluje antibakterij-

ski, antisepti~ki i anti-

gqivi~no.
• Ubla`ava bolove, sni-

`ava temperaturu, smiruje i

okrepquje.
• Koristi se u le~ewu ne-

prijatnog zadaha, karijesa,
bolesnih desni i krajnika.

• Pro~i{}ava krv i regu-

li{e nivo {e}era u krvi.
• Deluje protiv povra-

}awa, u~estalih proliva i

poma`e radu `eluca i cre-

va.
• Poma`e u radu bubrega

i spre~ava nastanak otoka.
• Reguli{e menstrualni

ciklus i uspostavqa hormo-

nalnu ravnote`u.
• Spre~ava i ubla`ava

tegobe u menopauzi.
• Poboq{ava pam}ewe

kod Alchajmerove bolesti.

Kamilica

(Matricaria chamomilla)

Kamilica, carev cvet

ili sitna bela rada, jedna

je od najpoznatijih lekovi-

tih biqaka, ~iji cvetovi

sadr`e eteri~no uqe, azu-

len, koje daje prijatan mi-

ris. Ona se naj~e{}e kori-

sti u su{enom stawu, i to

najvi{e cvet i list. Upo-

trebqava se kao dodatak je-

lima, za spremawe ~ajeva, za

inhalaciju, kao dodatak

kupkama, za spravqawe

obloga i kao sastojak mno-
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P
o~etkom oktobra na

teniskim terenima

Sportske sekcije JP

EMS u Beogradu odr`an je za-

vr{ni turnir najboqih teni-

skih parova. Posle zanimqi-

vih polufinalnih me~eva od-

igrana su dva uzbudqiva fina-

la. U malom finalu ekipa Di-

rektori (Milo{ Mladeno-

vi} i Vladimir Milankov)
pobedila je ekipu Pogona

Kru{evac (Zoran Raki} i

Dejan Markovi}) i zauzela

tre}e mesto, a pobednik tur-

nira je me{ovita ekipa Elek-

troistok Izgradwa – JP EMS

Direkcija (Sa{a Radojko-

vi} i Borislav Vujin), koja

je u finalnom me~u pobedila

ekipu Pogona Vaqevo (Pre-

drag Marinkovi} i Alek-

sandar Staji}).
M. A.

Zdravqe iz 

NA TERENIMA SPORTSKE SEKCIJE JP EMS

Teniski turnir parova



gih kozmeti~kih preparata.
Kamilica ima antibak-

terijska, antivirusna i an-

tifungicidna svojstva, ta-

ko da je veoma efikasna u

spre~avawu i le~ewu broj-

nih infekcija. Wena glavna

lekovitost ogleda se u le-

~ewu mnogih `eluda~no –
crevnih bolesti (gastri-

tis, enteritis, gr~evi, na-

dimawa, kolitisi, nervozna

creva...), neurodepresivnih

stawa, oboqewa materice..
Kamilicu treba kupovati

od poznatih dobavqa~a ili

kao proverene ~ajeve u kesi-

cama ili rasutom stawu. Ka-

milica se mo`e nabaviti u

skoro svakoj prodavnici,
apoteci ili biqnoj apoteci.

Kopriva

(Urtica dioica)

Kopriva ili `ara je od

korena, preko stabqike i

listova jedna od najlekovi-

tijih biqaka. Kada bi znali

sva dejstva koprive, u ba-

{tama qudi ne bi gajili ni-

{ta drugo do we. Bogata je

proteinima, ugqenim hi-

dratima, mastima, karote-

noidima, taninima, vitami-

nima C, A, B2 i K, minerali-

ma (kalcijum, kalijum, fos-

for, magnezijum, cink, gvo-

`|e, bakar, mangan...) i mno-

gim organskim kiselinama.
Kopriva se koristi naj-

~e{}e u obliku ~ajeva i ka-

pi kao lek kod slede}ih

stawa i bolesti:
• Malokrvnosti (anemij-

skih stawa) i malaksalosti.
• Opadawa kose, peruta-

wa ko`e, zarastawa rana i

opekotina.

• Uznemirenosti, nesa-

nice, zaboravnosti i sta-

ra~ke senilnosti.
• Bronhitisa, alergijske

astme, upale plu}a i tuber-

kuloze.
• Bolesti jetre i `u~-

nih puteva, ~ira na `elucu

i kod problema sa varewem.
• U~estalog mokrewa

kod upala prostate, stvara-

wa peska i kamena u bubre-

gu.
• Gihta, artritisa i

mnogih reumatskih stawa.
Listovi koprive slu`e

i za spremawe ~orba, vari-

va, pita, rolata i salata, te

uvek mogu da se na|u na va-

{oj trpezi.

Jagoda

(Fragaria)

Jagoda je biqka iz poro-

dice ru`a, ~iji je cvet beo, a
plod crvene boje. Jagode su

se gajile i pre ere hri{}an-

stva, a u sredwem veku su ve}

kori{}ene kao lek. Kada je u

XVIII veku iz ^ilea i Perua

preneto seme krupnih jago-

da, wihovo gajewe se inten-

ziviralo. Postoji desetak

vrsta, a divqe jagode su sit-

nije i ja~eg mirisa od doma-

}ih, ali su i lekovitije. Na

na{im prostorija one sazre-

vaju od aprila do kraja juna,
ali u prodavnicama mogu da

se na|u tokom cele godine.
O jagodama su pisali

mnogi lekari, apotekari i

botani~ari. Za le~ewe se

koriste koren, list i plod

jagode, naj~e{}e {umske jago-

de, jer po kvalitetu, broju

vitamina i drugih hranqi-

vih materija znatno prema-

{uju doma}e.
Zahvaquju}i visokim do-

zama vitamina C, ~aj od jago-

da smiruje `ivce i podsti~e

rad svih organa,posebno bu-

brega,a obloge smiruju upal-

ne procese i ubrzavaju zara-

stawe mawih rana.
One “~iste” krvne sudo-

ve od vi{ka masno}e, jer sni-

`avaju nivo “lo{eg” LDL

holesterola, a istovremeno

dovode do porasta nivoa

“dobrog” HDL holesterola

koji {titi krvne sudove.
Zbog visokih koncentracija

natrijuma i kalijuma deluju

diuretski, sni`avaju krvni

pritisak i spre~avaju nasta-

nak sr~anog udara i angine

pektoris.Jagode imaju i an-

tikancerogeno dejstvo, jer

visoke doze antioksidanasa

i vitamina smawuju koli~inu

{tetnih slobodnih radika-

la, koji dovode do promene

normalne u malignu }eliju.
Preporuka je da se dnev-

no unosi oko 150gr ili 8 ja-
goda sredwe veli~ine.

Zdravqe nam je vekovima

na dohvat ruke. Na nama je da

se sagnemo, uberemo i isko-

ristimo ono {to nam je pri-

roda dala.

Dr Aleksandra Karapanxi}

(lekar op{te prakse

u ambulanti „EMS“)
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trave

Serija tekstova “EMS-ova 

ambulanta” omogu}ena je 

sredstvima TEMPUS projekta




